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 افق روشن 
شرکت های معدنی و فلزی

در ماه های گذش��ته با رونق بازارس��رمایه و سرریز شدن 
بخش��ی از نقدینگی افسار گس��یخته به بازار سهام، شاهد 
افزایش قابل توجه ارزش سهام بخشی از شرکت های حوزه 
مع��دن و صنایع معدنی کش��ور بودیم. در ای��ن میان، گاه 
اظهارنظرهایی مبنی بر ایجاد حباب ارزشی در شرکت های 
بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی شنیده می شود. به ویژه 

در هفته های گذشته و با ریزش یا اصلاح بازار سرمایه... 8

 دلالی مجوز معدن
 را متوقف کنید

بخش مع��دن به عنوان یک��ی از بخش ه��ای اقتصادی 
کش��ورهای دارای معادن غنی، می تواند ارزش افزوده ایجاد 
ک��رده و س��رانه تولید و مص��رف مواد فلزی را در کش��ور 
افزای��ش بدهد. در زمانه ما افزایش مصرف س��رانه اقلامی 
همچون مس و روی، بیانگر حرکت کشور به سمت توسعه 
یافتگ��ی و صنعتی ش��دن و حرکت بی��ش از پیش در این 

2حوزه است و از این رو، استخراج مواد معدنی...
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تقاضای ورق فولادی 
شفاف نیست

مدیرعامل شرکت صنایع فولاد توان آور آسیا 
گفت: با توجه به تغییر پیاپی دستورالعمل ها و 
بخشنامه ها درباره عرضه ورق فولادی، از ابتدای 
امس��ال تاکنون با کمب��ود مواد اولی��ه روبه رو 
هس��تیم و فعالیت این ش��رکت که بزرگ ترین 
تولیدکننده ورق قلع اندود در کش��ور به ش��مار 

می رود با اخلال روبه رو شده است...

با وجود اینکه نتیجه گیری برای قیمت گذاری 
در زنجیره فولاد کم��اکان روی میز باقی مانده 
و اقدامی جدی برای مش��خص ش��دن ضرایب 
کنس��انتره، گندله، انجام نش��ده، اکنون بحث 
قیمت گذاری فروس��یلیس به عنوان یکی دیگر 
از مواد اولیه فولادس��ازان مطرح شده است. در 
واقع محدودیت تولیدکنندگان فروس��یلیس از 

یکسو و جذابیت صادراتی این کالا...
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 بسترسازی
 برای رونق بخش 

خصوصی

منشاء گرانی فولاد

 فروسیلیس ایرانی
 در دست بازرگانان ترک

کاهش ۲۹ درصدی 
صادرات فولاد 

تعامل سازنده با  ذینفعان معدن
در بررسی ارتباط معدنکاران، محیط زیست و جوامع محلی تاکید شد

رضا جورابچی
 فعال صنعت فولاد
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

قیم��ت ف��ولاد و محص��ولات ف��ولادی طی 
ماه های گذش��ته صعودی گزارش ش��ده است. 
بخش قابل توجهی از این رش��د را باید ناشی از 
افزایش نرخ ارز دانس��ت. کما اینکه در ماه های 
اخیر ش��اهد رش��د قابل توجه نرخ ارز و به دنبال 
آن افزایش قیمت ها در بازار سکه، طلا، خودرو، 

مسکن و.... بودیم. 
درواقع باید اقرار کرد که رشد یادشده به دلیل 
رش��د ن��رخ دلار در برابر ریال و ت��رس مردم از 
بی ارزش ش��دن سرمایه های ش��ان ایجاد ش��ده 
است. در چنین موقعیتی محصولات فولادی نیز 
در قالب کالایی سرمایه ای خرید و فروش شدند.
این رش��د تقاض��ا برای محص��ولات فولادی، 
غیرمصرفی اس��ت. اما همین تقاضا زمینه رشد 

قیمت ها را فراهم کرد. 
این رش��د قیمت ب��ه زنجیره پایان��ی خاتمه 
نیافت. در چنین ش��رایطی، تولیدکنندگان مواد 
اولی��ه و صاحبان محص��ولات نیمه نهایی نیز به 
تبع همین رش��د، قیمت محصولات خود را بالا 
بردند. یعنی پای این تورم به مواد اولیه و صنایع 

بالادستی نیز کشیده شد. 
تمای��ل  از  قیمت ه��ا  قابل توج��ه  ب��ا رش��د 
تولیدکنندگان به صادرات کاس��ته ش��ده است؛ 
چراکه قیمت فروش محصولات فولادی در بازار 
داخلی از نرخ صادراتی آنها پیشی گرفته است. 

ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
ام��ا میزان تولید فولاد در کش��ور ما به مراتب 
بیش از نیاز داخلی است و از آنجایی  که صادرات 
رم��ز ماندگاری ای��ن صنعت و ت��داوم تولید آن 
اس��ت؛ بنابراین باید نرخ ف��روش در بازار داخلی 
با قیمت های صادراتی براب��ری کند. در غیر این 
ص��ورت، واحده��ای تولیدی در مس��یر تعطیلی 
پیش می رون��د، چراکه این ب��ازار بدون مصرف، 

مشتری همیشگی ندارد. 
ب��رای پیش بین��ی ب��ازار ف��ولاد و محصولات 
وابس��ته ب��ه آن در ماه های آین��ده، روند قیمتی 
این محصولات بس��تگی ش��دیدی ب��ه جو روانی 
حاک��م بر ب��ازار و قیم��ت ارز دارد. درحال حاضر 
پیش بینی های متعددی درب��اره نرخ دلار وجود 

دارد. 
از یک س��و صحبت هایی از رش��د ن��رخ دلار تا 
۳۰ ه��زار توم��ان می ش��ود، اما از س��وی دیگر، 
شایعاتی درباره توافق ایران با جامعه بین الملل و 
گشایش های اقتصادی مطرح است. درواقع روند 
بازار درحال حاضر در گرو شایعات است. هرکدام 
از شایعات به واقعیت نزدیک شود، هم مسیر بازار 

روشن می شود. 
ف��ارغ از رون��د صعودی یا نزول��ی قیمت فولاد 
و محص��ولات ف��ولادی، بای��د نرخ ف��روش این 
محصولات در بازار داخلی و خارجی برابری کند. 
خرید فولاد واقعی و مازاد تولید این محصولات 
در بازارهای بین المللی عرضه ش��ود. در غیر این 
صورت، بس��یاری از واحدهای تولیدکننده فولاد 
و محصولات وابس��ته به آن در بلندمدت ناچار به 
 کاهش تولید و حتی تعدیل نیروی کار خود خواهند

 شد. 
محصولات نهایی نیز براس��اس قیمت ش��مش 
و ب��ا درنظ��ر گرفتن هزینه تمام ش��ده و س��ود 
منطقی روانه این بازار ش��ود. در چنین شرایطی 
 ای��ن چرخ��ه اقتصادی به مس��یر درس��ت خود

 باز می گردد.

نگاه ویژه به جایگاه نیروی 
انسانی در گهرزمین

مدیرعامل گهرزمین با اشاره به اینکه همیشه 
تغییرات، مثبت اس��ت و باع��ث پویایی و تحرک 
یک مجموعه اس��ت گفت: ش��رکت گهرزمین با 
تقویت فضای صمیمی و همدلی به کار و فعالیت 

خود ادامه خواهد داد.
به گ��زارش اقتص��اد آنلاین، وحی��د میرزایی 
ب��ا تاکید ب��ر اهمی��ت تولید در زمین��ه منویات 
مق��ام معظ��م رهب��ری و نام گذاری امس��ال بر 
همی��ن اس��اس خاطرنش��ان ک��رد: متاس��فانه 
بح��ث ش��یوع وی��روس کرون��ا یک��ی از عوامل 
تاثیر گ��ذار بر روند تولید بود ک��ه امیدواریم این 
 عقب افتادگی ه��ا در تمام��ی حوزه ه��ا جب��ران 

شود.
وی همچنین جایگاه نیروی انس��انی را بسیار 
حائز اهمیت دانست و تصریح کرد: باتوجه به اینکه 
فعالیت در بخش معدن دارای سختی کار خاصی 
است، باید به نیروی انسانی نگاه ویژه ای داشت و 
نگاه من یک دیدگاه مدیریت عملیاتی و اجرایی 
اس��ت و امیدوارم در مسیر پیشرو بتوانیم تمرکز 
 کاری مدیریت مجموعه را در س��ایت س��یرجان 

داشته باشیم.
میرزای��ی در ادام��ه با اش��اره ب��ه برنامه های 
توس��عه ای این ش��رکت عنوان ک��رد: امیدواریم 
ع��لاوه بر ن��گاه وی��ژه در بخش توس��عه ای، در 
م��دل توس��عه ای مناط��ق مح��روم نی��ز نقش 
موث��ری را داش��ته باش��یم و بای��د بتوانی��م ب��ا 
برنامه ه��ای  زیرس��اخت ها،  ایج��اد  و  ت��لاش 
 مناس��بی را در بح��ث محرومیت زدای��ی اج��را 

کنیم.
وی گفت: یکی از سیاست های جدی مدیریت 
جدید، بحث شفاف س��ازی خواهد ب��ود تا بتوان 
با رعای��ت حقوق افراد، همه م��وارد را به صورت 

شفاف ارائه کرد.
مدیرعام��ل گهرزمی��ن در پایان با اش��اره به 
انتصاب��ات جدید خاطرنش��ان کرد: امید اس��ت 
تمامی همکاران با دوس��تانی که مسئولیت های 
جدید را ب��ه عهده گرفته اند کم��ال همکاری را 

داشته باشند.
وی گف��ت: تمام��ی پیش��رفت های مجموع��ه 
گهرزمین حاصل تلاش تمامی همکاران است و 
جا دارد از مدیرعامل سابق به خاطر تلاش هایی 
که در جهت توس��عه ش��رکت گهرزمین داشتند 

تقدیر و تشکر کنم.

فعالیت های معدن�ی، چند حلقه دارد که  �
شامل اکتشاف، معدن کاری و فرآوری است. 
با توج�ه به اینکه بیش از 3 دهه در س�ازمان 
زمین شناس�ی و اکتشافات معدنی، فعالیت و 
مسئولیت داشته اید عملکرد کشور ما در این 
3 حوزه فعالیت های معدنی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
ما وارث زمانی بودیم که بیش��تر اکتش��افات در 
دوره قبل از انقلاب از س��وی کارشناسان خارجی 
انجام می شد. از آنجا که کشور ما، کشور نفت خیزی 

بود، معدن همیشه در سابقه نفت قرار داشت.
بعد از انق��لاب و با رفتن کارشناس��ان خارجی، 
نگاه به درون خیلی تقویت ش��د و باعث ش��ده بود 
کارهای اکتشافی، استخراجی و فرآوری به وسیله 
تیم ایرانی ش��کل بگیرد. معمولا ه��ر از گاهی نیز 
ممکن ب��ود قراردادهایی ب��ا بخش های خصوصی 
خارجی بسته شود ولی تحریم ها، مجال ادامه کار 

را نمی داد.
در ارتباط با حوزه مواد معدنی و معادن در کشور 
م��ا باید بگویم ک��ه در دوره قب��ل از انقلاب حدود 
۳۵۰مع��دن داش��تیم ولی الان بی��ش از ۱۲ هزار 
معدن داریم. هر چند که ما الان نمی توانیم عنوان 

کنیم که حال بخش معدن خیلی خوب است.
به هر حال، مش��کلاتی وجود دارد اما کش��ور ما، 
کشوری است که مزیت های زیادی در برخی مواد 
معدن��ی و خصوصا مواد معدن��ی فلزی و غیر فلزی 
دارد و این وضع، منحصر به فرد است یعنی در دنیا، 
ایران به عنوان یک کش��ور معدنی مطرح است و از 
این بابت جزو ۱۰ کشور تراز اول به شمار می آییم.

به خاطر مش��کلاتی که وجود دارد هنوز جایگاه 
اصلی معدن در کش��ور ما چندان روش��ن نیست و 
چن��د بازار ادغام و تفکی��ک وزارتخانه اتفاق افتاده 
اس��ت. اگر مجلس ما در نظام جمهوری اس��لامی، 
این بار هم مصوب می کرد سومین بار بود که وزارت 

صنایع و معادن شکل می گرفت.
در سال های قبل وزارت صنایع و معادن و وزارت 
بازرگانی در هم ادغام شده و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ش��کل گرفت ولی باز این بحث ها مطرح 

است که وزارت صنایع و معادن تشکیل شود.
ما باید برای بخش معدن، یک جایگاه درستی را 
ترس��یم کنیم و از طرفی، برخی ارگان های دولتی 
در بخ��ش معدن و معدن کاری متولی هس��تند و 
مث��لا ایمیدرو، س��ازمان زمین شناس��ی و معاون 
معدنی وزارت صنعت و معدن را داریم. این نهادها 
باید به نحوی سیاس��ت گذاری و برنامه ریزی کنند 
که بدفهم��ی برای بخش خصوص��ی اتفاق نیفتد. 
س��ازمان زمن شناسی و اکتشافات معدنی، موظف 
اس��ت که اطلاعات پایه و نقش اساسی در ارتباط با 
زمین شناس��ی و اکتشاف مواد معدنی را در مرحله 

شناسایی و پی جویی انجام بدهد.
برخی کارشناس�ان نسبت به اطلاعات و  �

داده های سازمان زمین شناس�ی، انتقاداتی 
دارن�د و ای�ن بحث ها مطرح اس�ت که بعضی 
از اطلاعات زمین شناس�ی درس�ت نیست و 
بعضی از آنها نیاز به این دارند که به روز شوند 
و مطالعات جدید انجام شود. در حالی که شما 
در زمانی که معاون س�ازمان زمین شناس�ی 
بودی�د با قاطعیت از اطلاعات س�ازمان دفاع 
ک�رده و می گفتی�د اطلاعات به ان�دازه کافی 
در این س�ازمان وجود دارد. ب�ا وجود چنین 
انتقادات�ی، این دفاع کردن ش�ما چه مبنایی 

دارد؟
س��ازمان زمین  شناس��ی و اکتش��افات معدنی، 
س��الیان سال است که نقش��ه زمین شناسی تهیه 
می کن��د ام��ا از آنجا که این نقش��ه ها بای��د به روز 
ش��ود اش��کالی ندارد ولی اگر یک ف��رد از راه دوره 
و بدون آش��نایی بگوید همه اینها غلط است، حرف 
بدون س��ند و اش��کال داری می زند. این نوع افراد 
می خواهن��د س��ازمان زمین شناس��ی را تخریب 

کنند.
کس��انی که از س��ازمان انتقاد می کنند کسانی 

هستند که سال ها در همین سازمان زمین شناسی 
فعالیت داش��ته اند و این طور نیس��ت که اصلا آشنا 

نباشند.
افراد زیادی هستند که در حوزه اکتشاف فعالند 
ولی هیچوقت نقشه زمین شناسی با مقیاس یکصد 
هزارم با هدف اکتش��افات جدید تهیه نکرده اند. در 
این زمینه فردی می تواند اظهار نظر کند که زمین 

شناس باشد و نقشه تهیه کند.
برای مثال، من اگر امس��ال در یک منطقه کاری 
انجام بدهم و ۱۰س��ال بعد به هم��ان منطقه بروم 
از کار خودم ایراد می گیرم. امروزه از س��نگ آهن، 
کاغذ تولید می کنند و بر این اس��اس می توان گفت 
که جامعه در حال پیش��رفت اس��ت. در دهه های 
گذش��ته، عکس های ماه��واره ای در اختیار نبوده 
ولی نقش��ه های زمین شناسی تهیه شده است و ما 
باید ش��رایط و واقعیت های دهه های قبل را در نظر 

بگیریم.
بر اس��اس آمار مقام��ات وزارت صنعت و معدن، 
تعداد ۱۰ ه��زار و ۴۰۴ معدن داری��م که ۵ هزار و 
۶۰۰واح��د فعال هس��تند. جنابعالی رقم ۱۲ هزار 
مع��دن را اعلام کردی��د ولی عملا ح��دود ۵ هزار 

معدن ما فعال است.
م��ن دقیقا گفتم این تعداد مع��دن داریم و اینها 
ظرفیت هایی است که روی زمین داریم. حالا باید 
ببینیم که چه دلیل��ی دارد که تعداد زیادی از این 
معادن، فعال نیستند. به همین دلیل طرح احیای 
معادن کوچک مقیاس ارائه شده که ببینند آیا این 
معادن مشکل اکتشاف دارند یا مشکل استخراجی 

و فرآوری دارند یا مشکل تامین سرمایه ندارند.
از طرفی، ما قوانینی داریم که هر فردی می تواند 
ب��ه بخش معدن ورود کند یعنی حتی اگر یک فرد، 
سرمایه ای نداشته باشد و تخصص هم نداشته باشد 
معدن در اختیار او می گذارند ولی این کار اش��تباه 

است.
ما باید قوانین را به روز کنیم و به نحوی باشد که 
این نوع افراد احس��اس نکنند معدن، گنج اس��ت و 
خ��اک را کنار می زنند و گنج را بر می دارند. معدن، 
یک هنر اس��ت که باید بتوانیم با کار درست، نتایج 
خوب��ی را حاصل کنیم و زنجیره ارزش را در معدن 
کامل کنیم یعنی اکتشاف، معدن کاری و فرآوری 

و صنایع معدنی باید وجود داشته باشد.
رقم ه��ای مختلفی درباره ذخای��ر معدنی ایران 
اعلام می ش��ود. البته در سال های اخیر اکتشافاتی 
انجام ش��ده و ذخایر قطعی افزایش پیدا کرده اما به 
طور مشخص رقم ۳۷ میلیارد تن مطرح شده و این 

که ۵۷ میلیارد ذخایر بالوه در کشور وجود دارد.
آی�ا رق�م دقیقی درب�اره می�زان ذخایر  �

معدنی کش�ورمان وجود دارد و اینکه سالانه 
چ�ه مق�دار از این ذخایر اس�تخراج ش�ود، 

منطقی بوده و قابل توجه است؟
در کل ۶۵ درص��د معادن ما مصالح س��اختمانی 
یا س��نگ نما و ساختمانی است و حدود ۱۰ درصد 
ذخای��ر ما، ذخای��ر فلزی بوده و مابق��ی آن ذخایر 
غیر فلزی اس��ت. هر ساله آمارهای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، انتش��ار پی��دا می کند ولی برآورد 
۶۰میلیارد تن ذخایر کش��ور را در نظر گرفته اند و 
از این میزان ح��دود ۴۰ میلیارد تن ذخایر قطعی 
است. این ذخایر قطعی، شامل مصالح ساختمانی و 
سنگ نما هست و از این نوع معادن زیاد داریم. این 
نوع معادن، اکتش��افات پیچی��ده ای ندارد و ارزش 
افزوده بالایی را هم ایجاد نمی کنند اما ذخایر فلزی 
ما می تواند در دنیا مطرح باش��د و همچنین ذخایر 

غیر فلزی استراتژیک.
این نوع معادن، می توانند ملاک باش��ند. در حد 
۱۰ درص��د از ذخای��ر معدنی ما فلزی اس��ت ولی 
بی��ن ۳۰ تا ۴۰ درصد بهره ب��رداری از ذخایر فلزی 

اس��ت یعنی باید یک برنامه جدی برای اکتش��اف 
و اس��تخراج ذخایر فلزی داش��ته باش��یم و اینقدر 
اکتش��اف این نوع مع��ادن را تقوی��ت کنیم که به 
زودی انب��ار این مواد تمام نش��ود و صنایع معدنی 

ما دچار آسیب نشوند.
در حد ۱۰ درصد از ذخایر معدنی ما فلزی اس��ت 
ولی بین ۳۰ ت��ا ۴۰ درصد بهره ب��رداری از ذخایر 
فل��زی اس��ت یعنی باید ی��ک برنامه ج��دی برای 
اکتش��اف و اس��تخراج ذخایر فلزی داشته باشیم و 
اینقدر اکتش��اف این نوع معادن را تقویت کنیم که 
به زودی انبار این مواد تمام نش��ود و صنایع معدنی 

ما دچار آسیب نشوند.
گفته ش�ده که ح�دود ۶0 ت�ا ۶5 درصد  �

معادن و مواد معدنی اس�تخراج ش�ده شامل 
ش�ن و ماس�ه و س�نگ تزئین�ی اس�ت. چه 
زمین�ه ای وجود داش�ته که این ن�وع معادن 

پیشتاز هستند؟
سرمایه گذاری در این نوع معادن، مثل یک بنگاه 
زودب��ازده اس��ت. در ساخت وس��ازهایی که انجام 
می ش��ود به بتون، گچ و سنگ نیاز دارند و اقبال هم 
به این نوع معادن و اس��تخراج مواد معدنی آن بوده 
اس��ت. در صورتی که در دنیا، معدن به عنوان بنگاه 
زودبازده مطرح نیس��ت. یک نسل در حوزه معدن 

کار می کند ولی چندین نسل از آن بهره می برند.
در کلانش��هری مثل تهران، ساخت وس��از زیاد 
اس��ت و نیاز به ش��ن و ماسه وجود دارد یا در شمال 
کش��ور که ویلا س��ازی وجود دارد ولی عرصه های 
آن جنگلی اس��ت، اصلا ش��ن و ماسه حکم بالاتر از 
ط��لا را پیدا می کند. به این خاطر، بخش خصوصی 
م��ا به این نوع مع��ادن ورود پیدا کرده ولی در دنیا، 
یک م��اده معدنی خاص ارزش افزوده زیادی ایجاد 

می کند.
کش�ورهایی که در حوزه معدن پیش�تاز  �

هس�تند چ�ه مق�دار از دخای�ر معدنی خود 
را می توانن�د اس�تخراج می کنند که نش�ان 
می ده�د در حوزه مع�دن و اس�تخراج مواد 

معدنی جدی هستند؟
این موضوع به تولید ناخالص داخلی هر کش��ور 
برمی گردد. برای مثال، در شیلی که ذخایر بزرگی 
از مس را دارد سهم آن ۱۸ درصد است. شاید سهم 
ح��وزه معدن در تولید ناخالص کش��ور ما به حدود 
یک درصد می رسد. برخی عنوان می کنند که بیش 
از یک درصد اس��ت و بای��د صنایع معدنی را هم در 
نظ��ر بگیریم. به این ص��ورت می خواهند رقم یک 
درص��د را بالاتر ببرند ولی بخش معدن، خیلی زیاد 

نیست.
ما هر چقدر ذخیره معدنی داش��ته باشیم ولی از 
آن اس��تفاده نکنیم فایده ندارد. در برخی کشورها، 
اس��تخراج یک ماده معدنی برجس��ته است. برای 
مثال، استرالیا سنگ آهن زیادی استخراج می کند 
و این اس��تخراج ها باعث شده که در تولید ناخالص 

این کشور اهمیت پیدا کرده است.
در کشور چین ۲۸ ماده معدنی فلزی و غیر فلزی 
هس��ت و این کشور مقام اول دنیا را دارد. بیشترین 
ذخای��ر زغال س��نگ در چین اس��ت و بزرگ ترین 
تولید کنن��ده زغال س��نگ ه��م، چین اس��ت. در 
این کش��و، اقبال به این نوع م��اده معدنی بیش تر 
اس��ت و صنایع معدنی آن نیز ش��کل گرفته و بازار 
زغال س��نگ دنیا را در اختیار دارند. مهم این است 

که بتوانند این بازارها را حفظ کنند.
از طرف��ی، بزرگترین تولید کنن��ده ماده معدنی 
کبالت، کش��ور »کنگو« است و حدود ۵۴.۷ درصد 
اس��تخراج این ماده فل��زی، در این کش��ور انجام 
می ش��ود یا ۶۹.۳ درصد اس��تخراج م��اده معدنی 
گرافیت، در چین انجام می شود. تمرکز یک کشور 
بر یک ماده معدنی باعث می ش��ود که بازار را جذب 

کند و کشورهای دیگر نیازمند آن ماده معدنی آن 
کشور باشند.

در س�ال 1395 به عنوان معاون اکتشاف  �
س�ازمان زمین شناسی و اکتش�افات معدنی 
گفته بودید اولویت ایران باید تمرکز بر فلزات 
استراتژیک باشد. درحال حاضر که در بخش 
خصوصی فعالیت دارید چه نظری دارید و آیا 
نباید معادن شن و ماسه و سنگ های تزئینی 

و ساختمانی برای ما اهمیت داشته باشد؟
این نوع مع��ادن، ارزش افزوده بالایی ندارند. در 
یک معدن ش��ن و ماسه، کارخانه ایجاد نمی شود و 
فقط یک لودر، ش��ن و ماسه را در کامیون می ریزد. 
این کار گ��رد و خاک ایجاد می کند ولی او ش��ن و 
ماسه را برداشته و می رود. این نوع فعالیت، اشتغال 
چندانی ایجاد نمی کند. در حالی که مهم این است 

که ارزش افزوده بالایی ایجاد کنیم.
سنگ های تزئینی و ساختمانی وضعیت  �

متفاوتی نس�بت به معادن شن و ماسه دارند. 
نسبت به این معادن چه ارزیابی ای دارید؟

در مجموع، ما ذخایری داریم که باید درباره آنها 
تحقیق و توس��عه انجام ش��ود. برای مث��ال، از کل 
ذخی��ره ما، حدود ۱۰ درصد مربوط به گچ اس��ت. 
صرفاً اس��تفاده از گچ برای گچ کاری س��اختمان، 
درس��ت نیست ولی گچ پزش��کی که یک گچ های 
تک )با فناوری بالا( است از خارج از کشور می خریم 
ی��ا گچی ک��ه قالب دن��دان با آن گرفته می ش��ود 
 گ��چ خاصی اس��ت که بای��د از کش��ورهای دیگر

 وارد کنیم.
در م��ورد س��نگ های تزئین��ی بای��د بگویم که 
س��نگ های تزئینی در برخی کش��ورها هر س��اله 
دم��ده می ش��ود و فرض��ا جایگزین های��ی مث��ل 
س��رامیک، جای آن را گرفته ان��د. در عین حال، با 
اینک��ه ایتالیا، بزرگترین تولید کننده س��نگ نما و 
فرآوری ش��ده اس��ت و در این حوزه، حائز اهمیت 

است ولی خام فروشی هم می کند.
ایتالی��ا می دان��د که ممکن اس��ت ف��ردا همین 
س��نگ ها از مُد بیفتند و مشتری نداشته باشند. از 
طرف دیگر، س��اختمان سازی ها دچار تنوع طلبی 
ش��ده و مهم است که ما بازار را ببینیم و اگر خریدار 
دارد صادرات خود را ش��تاب بدهیم. ما با این که ما 
ذخایر س��نگ زیادی داریم ولی هنوز نتوانسته ایم 
به نحو شایس��ته ای بازار را بگیریم. این وضع نشان 
می دهد ک��ه ما اقتصاد معدن��ی ضعیفی داریم که 

نمی تواند بازار مصرف را تصاحب کند.
عوارض صادراتی 20 درصدی بر س�نگ  �

نم�ا و س�اختمانی از اول مه�ر 139۸ اجرایی 
شده. آیا شما چنین عوارضی را نمی پسندید 
و همان سیاست ایتالیا برای سرعت دادن در 
صادرات س�نگ های س�اختمانی را ترجیح 

می دهید؟
دقیقا همین طور اس��ت. ما نباید کاری کنیم که 
با ع��وارض جلو صادرات را بگیریم. ما باید کش��ور 
خودم��ان را بشناس��یم و دنیا را هم بشناس��یم که 
وضعی��ت هر م��اده معدنی چگونه اس��ت. ما وقتی 
اینقدر واحدهای کربنات داریم که ظرفیت سنگ 
نما و سیمان را دارد و ماده اولیه آن را داریم، نسبت 
ب��ه صادرات نباید س��خت گیری کنی��م و این طور 
نباید باش��د که جلوی ارز آوری ناش��ی از صادرات 

را بگیریم.
م��ا باید ب��ه دنبال کارهای اساس��ی تر باش��یم. 
وقت��ی کارخانه ه��ای ف��ولاد م��ا احتی��اج ب��ه 
س��نگ آهن دارن��د اجازه ص��ادرات س��نگ  آهن 
ندهی��م. در ای��ن حال��ت باید ع��وارض بگذاریم تا 
 س��نگ آهن استخراج ش��ده به واحدهای فولادی 

فروخته شود.
وقتی م��ا یک درص��د خاک های دنی��ا را داریم 

حداق��ل بای��د ی��ک درص��د ه��م تولید داش��ته 
باش��یم یعن��ی بای��د ۶۰۰ میلی��ون تن در س��ال 
 تولی��د داش��ته باش��یم ت��ا ت��ازه در رده میان��ی 

قرار بگیریم.
رحمان�ی در اردیبهش�ت امس�ال ک�ه  �

وزیر صنع�ت و مع�دن بودند، اع�لام کردند 
4۷0 میلیون تن اس�تخراج م�واد معدنی در 
سال 139۸ داش�ته ایم ولی آقای اسماعیلی 
معاون امور مع�ادن وزارتخان�ه در همان ماه 
اردیبهش�ت رقم 415 میلیون تن اس�تخراج 
در س�ال گذش�ته را اع�لام کردن�د.در ح�د 
55میلی�ون تن بین این 2 آمار اختلاف وجود 
دارد. آیا رقم مش�خصی نباید وجود داش�ته 
باش�د که به ط�ور دقیق در س�ال چقدر مواد 

معدنی استخراج می کنیم؟
درس��ت است که بین آمارها اختلاف وجود دارد 
ولی بحث اصلی این اس��ت که وقتی ما یک درصد 
خاک های دنیا را داریم حداقل باید یک درصد هم 
تولید داش��ته باش��یم یعنی باید ۶۰۰ میلیون تن 
در س��ال تولید داشته باش��یم تا تازه در رده میانی 

قرار بگیریم.
در صورت��ی که ما بای��د بالات��ر از میانگین قرار 
بگیری��م ولی حداقل، این مقدار اس��ت. یک دلیل 
اختلاف آمارها این اس��ت که ب��ه خوبی آمار تهیه 
نشده و آنها را به خوبی تجمیع نمی کنند. این وضع، 
ناش��ی از سوء مدیریت اس��ت و برنامه ریزی خوبی 

وجود ندارد.
اساس��ا اکتشاف ما اس��تراتژی درس��تی ندارد. 
در حال��ی که ما باید برای بخش اکتش��اف معدن، 
استراتژی داشته باشیم و متولی هم داشته باشیم. 
همچنین باید برای معدن کاری، استراتژی داشته 
باشیم و متولی هم مشخص باشد. برای فرآوری نیز 
باید استراتژی مشخص وجود داشته باشد و متولی 

آن هم مشخص باشد.
این استراتژی ها باید بلند مدت باشد و همه چیز 
معلوم باش��د. الان مدیریت زمین، در یک سازمان 
متمرکز نیس��ت و یک منطق واحد ندارد.در نتیجه 
تصمیم گیری ها حالت جزی��ره ای دارد. این وضع 
باعث می ش��ود کاره��ا به کُندی انجام ش��ود و هر 

نهادی به دنبال کار خودش است.
می�زان اس�تخراج مواد معدنی در س�ال  �

13۸2 در ح�د 140 میلی�ون ت�ن ب�وده. اگ�ر 
حداقل 415 میلیون تن مواد معدنی در س�ال 
گذش�ته تولید شده باشد آیا نسبت به میزان 
استخراج سال 13۸2 قابل توجه و چشمگیر 
است یا اینکه همان ۶00 میلیون تن مورد نظر 

شما باید محقق می شد؟
ما شک نداریم که بخش معدن ما روز به روز بهتر 
می شود. همین الان که درآمدهای نفتی ما مختل 
ش��ده، ارز آوری کش��ور از مواد معدنی است یعنی 
بای��د بخش پر لیوان را هم به خوبی ببینیم اما نباید 
از ضعف ه��ای خودمان غافل ش��ویم. ما کش��وری 
هس��تیم که میزان کشف معدنی، ۳ برابر استخراج 
است. ما اگر س��الانه ۴۰۰ میلیون تن مواد معدنی 
تولید می کنیم در سال هم یک تا دو میلیارد تن به 

ذخایر ما اضافه می شود.
من عضو کمیس��یون گواهی کش��ف هستم و در 
آن کمیسیون، کاری به معادن شن و ماسه نداریم. 
ما در این کمیس��یون برای مواد معدنی و غیر فلزی 
که حساسیت بالایی دارد گواهی کشف ملی صادر 

می کنیم.
درح��ال حاضر س��الانه ۳ برابر اس��تخرج مواد 
معدنی، اکتش��اف انجام می شود. نه اینکه مجوزی 
صادر ش��ود و این برگه های مجوز بین افراد خرید 
و فروش ش��ود چرا که از دلالی گری چیزی نصیب 

کشور نمی شود.

دلالی مجوز معدن را متوقف کنید
معاون سابق سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدن:

سرمقاله

خبر

منشاء گرانی فولاد

گفت وگو

گروه معدن

بخ��ش مع��دن به عن��وان یک��ی از بخش های 
اقتصادی کشورهای دارای معادن غنی، می تواند 
ارزش افزوده ایجاد کرده و س��رانه تولید و مصرف 
مواد فلزی را در کش��ور افزای��ش بدهد. در زمانه 
م��ا افزایش مصرف س��رانه اقلامی همچون مس 
و روی، بیانگر حرکت کش��ور به س��مت توس��عه 
یافتگی و صنعتی شدن و حرکت بیش از پیش در 
این حوزه اس��ت و از این رو، استخراج مواد معدنی 

در تولید، صادرات و ارزآوری اهمیت دارد.
 در گفت وگوی »بازار« با 
بهروز برُنا، معاون پیشین 
سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی، حال و 
روز اکتش��افات معدنی و 
می��زان اس��تخراج مواد 

معدنی کشور به بحث گذاشته شده است. 
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رئیس هیات مدیره گروه صنعتی و معدنی زرین:

به اکتشافات عمیق فکر می کنیم
رئیس هیات مدیره گروه صنعتی و معدنی زرین گفت: هیچ 
خریدی در اصول تکنیال در بازار سرمایه در چند ماه گذشته 
نب��ود و این جو هیجانی به زیان س��هامداران ب��ود. آنچه که 
وجود دارد این اس��ت که ش��رکت ها از ابتدای ورود به بورس 
دارای کارنامه هس��تند و سهامداران باید به کارنامه شرکت ها 

مراجعه کنند.
ب��ه گزارش معدن نیوز، ابراهیم جمیلی در نشس��ت خبری 
گفت: این نخس��تین بار نیست که بورس ریزش می کند و این 
اصلاح قیمت بسیار طبیعی است. در ابتدای سال ۸۵ نیز ما با 

این اصلاح قیمت و ریزش بورس روبه رو بودیم.
جمیل��ی تصریح کرد: افزایش س��رمایه ۲۰۰ درصدی را در 
کیمیا شاهد هس��تیم که این یک جایزه برای سهامدار است 
بدون اینک��ه مبلغی پرداخت کند. ۲ ش��رکت ما وارد بورس 

می شود که عرضه اولیه برای سهامدار جذاب خواهد بود.
وی با اع��لام این خبر که افتتاح ف��از دوم مهدی آباد برای 
شرکت های ما سودآوری خواهد داشت گفت: سهام ما همیشه 
دارای قدرت نقد شوندگی بالایی بوده است. سیستم پیغام گیر 
س��هامداران راه اندازی خواهد شد که منجر به ارتباط بهتر و 

بیشتر ما با سهامدارن خواهد شد.
وی ای��ن خبر را نیز به س��هامداران خ��ود داد که عملیات 
معدن زغال سنگ شروع شده است که فاز نخست آن تا پایان 
سال بهره برداری می شود و در سودآوری شرکت های ما بسیار 

تاثیرگذار است.
رئی��س هیات مدیره گروه صنعت��ی و معدنی زرین در ادامه 

گفت: ما ش��اهد رش��د قیمت فلزات در بازار جهانی هستیم و 
این امر س��بب خواهد شد س��ودآوری ما افزایش یابد و شاهد 

عدد و رقم های خوبی در کدال خواهیم بود. 
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنانش گف��ت: گ��روه زرین 
روش های جدیدی در اکتش��اف، ن��وآوری و تامین مواد اولیه 

دارد.
جمیل��ی گف��ت: در پژوهش��کده ۲ ثبت اخت��راع به ثبت 
رس��اندیم که یکی را عملیاتی کردیم و دیگری ان شاالله ظرف 
۶م��اه آینده عملیاتی خواهد ش��د ک��ه در آینده روی صنعت 

سرب و روی تاثیر بسیار خوبی خواهد داشت.
وی تصریح کرد: ما پش��تیبان س��هام خ��ود خواهیم بود و 
آن را ره��ا نخواهیم کرد و از س��هامداران می خواهیم اس��یر 
هیجان��ات نش��وند. ش��رکت های ما در صنعت س��رب و روی 
دارای شرکت های دانش بنیان هستند و ما طرح های بسیاری 

در ش��رکت های اس��تارت آپ ها داری��م و در آینده س��هامدار 
شرکت های دانش بنیان و استارت آپی خواهیم بود.

رئیس هیات مدیره گروه صنعتی و معدنی زرین تامین مواد 
اولیه برای تمامی ش��رکت های معدنی دغدغه بوده اس��ت اما 
برای تامین ماده اولیه رویکرد ما نگاه جدید به معادن است و 

به اکتشافات عمیق فکر می کنیم.
وی از نگاه ویژه گروه زیرن به معادن و اکتش��افات گفت و 
عنوان کرد: ما به معادن نگاه جدید و علمی داریم اما تضمینی 
نیست معادنی که اکتش��اف می کنیم تبدیل به معادن بزرگ 
ش��وند. ضمن اینکه مش��ارکت م��ا در مع��ادن کوچک طبق 
توافقی که با ش��رکت تهیه و تولید و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت داشتیم وارد فاز عملیاتی شده است. باید کاری کنیم 
که در کش��ور ایجاد ارزش افزوده به ص��ورت حداکثری اتفاق 
 بیفتد. وی کفت: خوش��بختانه ما همچنان مشتربان خارجی 

خود را داریم.
رئیس هیات مدی��ره گروه صنعتی و معدنی زرین همچنین 
در پاس��خ به معدن نیوز درباره اینکه آی��ا با توجه به عوارض 
صادراتی، صادرات برای ش��ما همچنان صرفه اقتصادی دارد 
یا خیر؟ گفت: ما جز ش��رکت هایی هستیم که تمام کنسانتره 
را تبدیل به ش��مش می کنی��م و عوارض روی ما تاثیر خاصی 
ندارد و با توجه به اعتقادی که به ارزش افزوده داریم همچنان 

و با همین روند به کار خود ادامه می دهیم.
در ادامه این نشس��ت ای��رج تاج الدین، عض��و هیات مدیره 
ش��رکت کیمیا گستران زنجان با بیان اینکه در شرکت کیمیا 

افزایش س��رمایه ۲۰۰ درصدی داریم و پیش بینی این اس��ت 
که تا اوایل دی انجام ش��ود مطرح کرد: این افزایش س��رمایه 
از محل س��ود انباش��ته بوده و برای کاهش قیمت تمام شده 

خواهد بود.
عضو هیات مدیره شرکت کیمیا گستران زنجان خاطرنشان 
کرد: سیاس��ت های گروه در تامین مواد اولیه است که در این 
راس��تا شرکت های اس��تانی ایجاد خواهد شد و با توسعه این 
ش��رکت ها مواد اولیه برای شرکت های فرآوری تامین خواهد 

شد.
وی گفت: نمونه این شرکت سیمین معدن است که در این 

زمینه و برای تامین ماده اولیه حرکت می کند.
عض��و هیات مدیره ش��رکت کیمیا گس��تران زنجان یکی از 
زیرمجموعه های شرکت، ش��رکت توسعه مهدی آباد است که 
فاز نخس��ت آن ۵۰ هزار تن و راه اندازی شده است و در حال 

راه اندازی فاز ۲ آن با ۱۰۰ هزار تن هستیم.
وی در ادام��ه اظهار کرد: با جدیت فعالیت های اکتش��افی 
را در اس��تان ها دنبال می کنیم و ظرفیت های اکتشافی بسیار 
خوبی شناس��ایی ش��ده اس��ت. تاج الدین در بخش دیگری از 
صحبت های خود با بیان اینکه در بحث پذیرش سرب و روی 
ایرانیان و گسترش در بازار سرمایه اقدامات بسیار خوبی انجام 
شده است گفت: فروش ما در پایان سال ۹۹ رشد ۲۶ درصدی 
خواهد داشت و درآمد نیز ۲۸ درصد رشد خواهد کرد و سود 
 خالص نیز نسبت به سال گذشته ۲۴ درصد افزایش را شاهد 

خواهد بود.

تعامل سازنده با ذینفعان معدن
در بررسی ارتباط معدنکاران، محیط زیست و جوامع محلی تاکید شد

منیر حضوری
خبرنگار

یک��ی از دغدغه های فع��الان معدن��ی تعامل با 
محیط زیس��ت، منابع طبیعی و محلی ها اس��ت. 
اغلب معدنکاران، فعالان محیط زیس��ت و جوامع 
محلی را مزاحمان��ی می خوانند که مانع هرگونه 
فعالیتی می ش��وند. از طرف دیگر همین نگاه در 
میان مردم محلی و فعالان محیط زیست نسبت 
ب��ه فعالان معدنی وج��ود دارد. روزنامه »روزگار 
مع��دن« درباره همی��ن موضوع با کارشناس��ان 
حوزه معدن گفت وگو کرده که در زیر می خوانید.

گرفتاری های حوزه معدن �
آیدین زینال زاده، مش��اور 
خان��ه  اجتماع��ی  ام��ور 
صنعت، مع��دن و تجارت 
جوانان ای��ران به »روزگار 
مع��دن« گف��ت: یک��ی از 
گرفتاری های حوزه معدن 
و  طبیع��ی  مناب��ع  محل��ی،  درگیری ه��ای 
محیط زیس��ت اس��ت ک��ه در قال��ب معدنکاری 

مسئولانه در دنیا مطرح است.
کارش��ناس اکتش��اف وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت تصریح کرد: شناس��ایی و تعیین ذخیره 
مناب��ع معدنی مرحله ای ضروری اس��ت که قبل 
از باز ش��دن معدن باید به انجام برس��د. در این 
مرحله، مکتشف باید از تحلیل موقعیت و تعامل 
با ذی نفعان بهره مند ش��ود. با اینکه معدنکار در 
عملیات اکتشاف به اندازه عملیات بهره برداری و 
استخراج مواد معدنی حضور آشکار در منطقه و 
جامعه تحت تاثیر عملیات ندارد، ممکن اس��ت 
حساسیت های مردم محلی را با ایجاد گردوغبار 

برانگیزد.
مش��اور ام��ور اجتماع��ی خانه صنع��ت، معدن 
و تج��ارت جوان��ان ایران با اش��اره ب��ه مخالفت 
جوام��ع محلی با معدنکاران اظه��ار کرد: برخی 
جوامع محلی تفاوتی میان عملیات اکتش��اف و 
بهره برداری قائل نیس��تند؛ مگ��ر اینکه معدنکار 
آنها را به طور مس��تقیم در کارش مداخله دهد و 
این کار ریسک ناخشنودی مردم محلی را پیش 
از باز شدن و حتی پیش از مرحله امکان سنجی، 

افزایش می دهد.
زین��ال زاده تصریح کرد: هرگون��ه خصومتی که 
در مرحله اکتش��اف ایجاد شود، به منزله تضعیف 
تلاش های بعدی برای تعامل سازنده با ذی نفعان 
محلی خواهد بود و در مقابل هر حسن نیتی که 
در مرحله اکتش��اف ایجاد شود، به احتمال زیاد 
مس��یر تعامل با ذی نفعان موث��ر را تا پایان عمر 

معدن هموار خواهد کرد.
کارش��ناس اکتش��اف وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت با اش��اره به مزایای تعام��ل زودهنگام با 
ذی نفع��ان ب��رای معدنکار گف��ت: درنتیجه این 
رون��د، معدنکار اکتش��اف خود را آش��کارا انجام 
می دهد، نیت خود را ثابت می کند، به آن اعتبار 
می بخشد و درنتیجه حسن نیت و اعتبار او منافع 
را با جامعه تقس��یم خواهد کرد تا فرآیند توسعه 

معدن و جامعه همزمان پیش برود.
زین��ال زاده با بی��ان اینکه شکس��ت در تعامل با 
جامع��ه می توان��د ارزش و چش��م انداز معدن را 
ضعی��ف کند، تصریح کرد: تعامل موفق می تواند 
از طریق ایجاد یک فضای همکاری و حسن نیت، 
ای��ن ارزش را تصاع��دی ب��الا بب��رد. در مرحله 

اکتش��اف، امکان بکارگیری تمام عی��ار ابزارهای 
معدن��کاری مس��ئولانه وجود ن��دارد، بلکه یک 
تحلیل س��اده و تعامل اولیه ب��ا ذی نفعان ایجاد 
می کند که البت��ه پایه های تعام��لات بعدی در 
طول عم��ر بهره ب��رداری از مع��دن را پی ریزی 

خواهد کرد.
مش��اور ام��ور اجتماعی خانه صنع��ت، معدن و 
تجارت جوانان ایران ادام��ه داد: ایده های اصلی 
در ای��ن زمینه عبارت اس��ت از ایجاد یک رابطه 
مثب��ت با جامعه محلی، روش��ن کردن نقش فاز 
اکتش��اف و روند کلی توسعه معدن. در این  بین 
مس��ئولان محلی، ناظران دولت��ی و نمایندگان 
سازمان های غیردولتی و مردم نهاد می توانند در 
برق��راری ارتباط موثر به مکتش��ف کمک کنند. 
منطق بکارگیری رویکرد مش��ارکتی در توسعه 
یک پروژه این اس��ت که کس��انی که در فرآیند 
تصمیم گیری مشارکت دارند، به احتمال زیاد از 

نتایج استقبال می کنند.
زین��ال زاده تصریح کرد: یک فرآیند مش��ارکتی 
که طراحی و مدیری��ت ضعیف دارد، در بهترین 
حال��ت بی اثر خواهد مان��د و در نتایج اجتماعی 
و زیس��ت محیطی آثار منفی ایجاد می کند، این 
در حالی اس��ت که رویکرد مشارکتی که باتوجه 
به ش��رایط محلی به خوبی طراحی  ش��ده و تمام 
ظرفیت های اجتماعی را شناس��ایی کرده باشد، 
ذی نفعان را به پیوستن به فرآیند واحد دعوت و 
تضمین می کند که این فرصت برای بیان نیازها، 

انتظارات و نگرانی ها فراهم  شده است.
مش��اور ام��ور اجتماع��ی خانه صنع��ت، معدن 
و تج��ارت جوان��ان ایران با تاکید ب��ر اینکه یک 

فرآین��د مش��ارکتی موثر با شناس��ایی و تحلیل 
ذی نفعان آغاز می ش��ود، ادامه داد: تعامل اولیه 
با ذی نفعان ب��ه معدنکاران کمک خواهد کرد تا 
دس��ت به اعتمادس��ازی بزنند و احترام متقابل 
را حاکم س��ازند. برای ذی نفع��ان این اطمینان 
حاصل می ش��ود که معدنکار قص��د دارد به طور 
ج��دی از نظ��رات آنه��ا آگاه ش��ود. البته گاهی 
برخی معدنکاران پیش از مطالعات اکتش��افی و 
امکان س��نجی به تعامل با ذی نفعان می پردازند 
و انتظ��ارات اف��راد محل��ی را بی دلی��ل افزایش 
می دهن��د؛ انتظاراتی ک��ه به خ��ودی خود بالا 
خواهن��د رفت و معدنکاران با این کار روی افکار 

عمومی تاثیر منفی می گذارند.
کارش��ناس اکتش��اف وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت تصریح کرد: اگر تعامل با ذی نفعان بعد 
از درگیری آغاز شود، معدنکار به سطح کافی از 
اعتبار و اعتماد برای حل موثر مناقش��ات دست 
نخواه��د یافت و اگر آنق��در صبر کند تا پیش از 
جذب حمایت جامعه محلی یا انجمن های محلی 
مردم نهاد یا دولت، شهرتش در معرض خطر قرار 
گیرد، بیش از حد معمول صبر کرده اس��ت! در 
ای��ن بین موقعیت و ش��رایط هر منطقه  منحصر 
به فرد است و مشارکت مناسب گروه های ذی نفع 

از معدنی به معدن دیگر متفاوت است.
زینال زاده تصریح کرد: تجربه نشان داده ممکن 
است انتظارات ذی نفعان جدید در هر مرحله ای 
به دنب��ال تصمیم ی��ک معدنکار برای پیش��برد 
پ��روژه معدنی در طول فرآین��د ارزیابی و حتی 
پس از باز ش��دن معدن ظهور کن��د و معدنکار 
مجبور شود با اختلالات ناشی از ورود ذی نفعان 

جدی��د به اقدامات قضای��ی مراجعه کند. در این 
بین می توان با تش��خیص اینکه برخی ذی نفعان 
ممکن است از روند شناسایی اولیه دوری کنند 
و در سایه بمانند، توصیه کرد که در تمام مراحل 
معدنکاری، شناسایی ذی نفعان بدون وقفه ادامه 

داشته باشد.
اهمیت داشتن نگاه تعاملی �

ک��وروش ش��عبانی، عضو 
خانه معدن در گفت وگو با 
»روزگار مع��دن« گف��ت: 
نخس��تین موضوع��ی که 
پس از ثبت محدوده آزاد 
باید ازسوی مکتشف مورد 
توج��ه ق��رار گیرد، دریاف��ت اس��تعلام از منابع 
طبیعی اس��ت. در این بین منابع طبیعی قوانین 
سختگیرانه ای دارد و گاهی با بیش از ۹۵ درصد 
درخواس��ت ها مخالفت می کند؛ به طور مثال در 
س��ال ۹۵ در اس��تان ته��ران ب��ا ۱۰۰ درص��د 
درخواس��ت ها مخالفت ش��د. در حال  حاضر نیز 
وضع به همین ش��کل است و منابع طبیعی تنها 
با تعداد محدودی از فعالیت های معدنی موافقت 

می کند.
این فعال معدنی به مثال دیگری اش��اره و بیان 
کرد: قانون گذار برای گروه ۶ )که ش��امل فلزات 
می ش��ود( تا ح��دود ۲۴۰ کیلومتر ب��ه معدنکار 
اج��ازه ثبت محدوده می ده��د. در این روند باید 
اکتش��اف اولیه انجام ش��ود تا شناسایی صورت 
گی��رد، این در حالی اس��ت که مناب��ع طبیعی 
فض��ا را محدود کرده و اج��ازه همین کار را هم 
نمی ده��د؛ به ای��ن صورت ک��ه در روزهای اول 

اکتشاف مشکل ایجاد می کند.
شعبانی با بیان اینکه براساس باور فعالان معدنی 
بهتر است صورت مس��ئله را پاک نکنیم، تصریح 
کرد: به منابع و مواد اولیه در صنایع کش��ور نیاز 
داریم تا خوراک کارخانه ها تامین و رشد اشتغال 
در کش��ور محقق ش��ود. در این بین باید با نگاه 
تعاملی، دستور العمل و راهکارهای اصولی اجازه 

دهیم، مکتشف کار خود را انجام دهد.
ای��ن عض��و خان��ه معدن با اش��اره ب��ه وضعیت 

معدنکاری در کش��ورهای دیگر خاطرنشان کرد: 
در بس��یاری از کش��ورهای دنیا همچون برزیل، 
گرجس��تان و آلمان در وسط جنگل شاهد رشد 
معدنکاری هس��تیم. مسئله این است که در این 
جوامع ش��اهد تعامل میان ذی نفعان هس��تیم؛ 

چیزی که در کشور ما کمرنگ است.
ش��عبانی با بیان اینکه در ای��ران منابع طبیعی 
و مع��دن در مقابل هم قرار دارن��د و هیچ کدام 
س��خن یکدیگ��ر را متوجه نمی ش��وند، تصریح 
ک��رد: باید این دو حوزه در کنار هم باش��ند و با 
نگاه تعاملی مش��کلات خود را حل کنند؛ به طور 
مثال اگر طرحی درباره اکتشاف مطرح می شود 
ب��ا دیدگاه محیط زیس��ت و منابع طبیعی همراه 

باشد.
ای��ن عضو خانه مع��دن در پایان س��خنان خود 
تصری��ح کرد: ثروتی در کش��ور وج��ود دارد که 
با عملک��رد صحیح و س��رمایه گذاری مناس��ب 
ممکن اس��ت بعد از ۲۰ س��ال جایگزین بخشی 
از درآمدهای نفتی ش��ود. نباید این ذخایر بدون 
استفاده بماند، بلکه باید وارد عرصه تولید کشور 
ش��ود و با خود ثروت و اشتغال به همراه آورد تا 
کش��ور به توانمندی برس��د. او تاکید کرد: برای 
رس��یدن به این مهم هیچ راهی جز تعامل وجود 

ندارد. 
کلام آخر �

کارشناس��ان ح��وزه معدن ب��اور دارند فعالان 
بخ��ش مع��دن، محیط زیس��ت و م��ردم محلی 
در کش��ور اغل��ب ب��ا یکدیگر در تقابل هس��تند 
و هیچ گون��ه تعامل��ی ب��ا یکدیگ��ر ندارن��د، این 
در حال��ی اس��ت ک��ه در کش��ورهای دیگ��ر که 
فعالی��ت معدن��کاری انج��ام می دهند، ش��اهد 
 تعامل این بازیگ��ران به عن��وان ذی نفعان حوزه 

معدن هستیم. 
ام��روز برای اینک��ه معدنکاری رون��ق بگیرد و 
جوامع محلی و محیط زیس��ت نیز در تقابل با آن 
قرار نگیرند، باید ب��ه تعامل توجه کرد. همکاری 
هر یک از ذی نفعان می تواند کلید گشایش رشد 
اقتصادی و س��ود هر یک از بازیگ��ران مرتبط با 

بخش معدن باشد. 

امروز برای اینکه معدنکاری رونق بگیرد و جوامع محلی 
و محیط زیست نیز در تقابل با آن قرار نگیرند، باید به 
تعامل توجه کرد. همکاری هر یک از ذی نفعان می تواند 

کلید گشایش رشد اقتصادی و سود هر یک از بازیگران 
مرتبط با بخش معدن باشد

ش��رکت تهی��ه و تولید م��واد معدن��ی، بازوی 
اجرایی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 

معدنی ایران است. 
این ش��رکت وظیفه توس��عه بخ��ش معدن از 
اکتش��اف تا فرآوری را برعه��ده دارد و توجه به 
معادن و رش��د آنها جزو دغدغه های آن اس��ت. 
طرح احیای معادن کوچک از جمله مواردی بود 

که این شرکت پیگیری کرد. 
ما می توانیم معادن کوچک را که ذخایر کمی 
دارن��د و نیازمن��د حمایت های دولتی هس��تند، 

بزرگ کرده و رشد دهیم. 
معادن کوچک نمی توانن��د واحدهای فرآوری 
اح��داث کنن��د چراکه چنین اقدام��ی اقتصادی  
نیس��ت؛ بنابرای��ن چندی��ن مع��دن و ذخی��ره 
کوچک در ش��عاع مش��خص با کم��ک دولت و 
س��رمایه گذاران می توانند در کنار یکدیگر واحد 

فرآوری احداث کنند. 
گفتنی است چندین معدن از این طریق فعال 

شده اند و واحد فرآوری آنها ایجاد شده است.  
درب��اره اهمی��ت احی��ای مع��ادن کوچک در 
مناطق کمتربرخوردار کش��ور باید گفت شرکت 
تهیه و تولید به اس��تان های مرزی سفر و آنها را 
بررسی کرده اس��ت؛ به طور مثال این شرکت ۳ 
اس��تان خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان و 
کرمان را جزو اولویت های خود قرار داده است. 

سیس��تان و بلوچس��تان را در بحث اکتش��اف 
مورد توجه قرار داده ایم. در آنجا اکتشافات اولیه 

انجام شده و باید کارهای تکمیلی انجام شود. 
در ای��ن منطقه از کش��ور آنومالی هایی وجود 
دارد که می تواند استان را از وضعیت فعلی خارج 

کند. 
جن��وب کرمان نی��ز از نقاطی اس��ت که جزو 

مناطق محروم و اولویت های ما بوده است. 
همچنی��ن در اس��تان خراس��ان جنوبی برای 
نخس��تین بار واحد فرآوری طلا را ازسوی بخش 
خصوص��ی راه اندازی کرده ای��م؛ بنابراین تا امروز 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی توانسته ذخایر 
بس��یار خوبی را در این استان ها شناسایی کند. 
در مناطق مختلف س��عی کرده ای��م از محلی ها 
کمک بگیریم تا شرکت های محلی رشد کنند. 

در کنار آن س��عی کرده ای��م از حضور جوان ها 
نیز بهره مند ش��ویم تا تجربه کسب کنند. درباره 
کمک ب��ه بخ��ش خصوصی و خصوصی س��ازی 
معادن در کش��ور باید گفت پول در دست بخش 
خصوص��ی اس��ت و این بخ��ش بیش��تر از همه 

نیازمند ارتباط و اعتماد است. 
شرکت تهیه و تولید برای اینکه اعتماد آنها را 
جلب کند، سعی کرده این بخش ها و تشکل ها را 

در کنار خود نگهدارد. 
هر جا لازم باش��د دولت تعهدات خود را ارائه 
می دهد تا سرمایه گذار و سرمایه پذیر را کنار هم 

قرار دهد.  
ش��رکت تهیه و تولید با ایجاد بس��تر قانونی و 
انجام مزایده بدون هیچ ش��رایطی سعی کرده به 

رشد بخش خصوصی کمک کند. 
در ای��ن رون��د ح��وزه اس��تخراج را به صورت 
بلندم��دت در اختیارش��ان ق��رار داده و آنها نیز 
متعهد شده اند که دست به سرمایه گذاری بزنند. 
هر زمان که بخش خصوصی مطرح کند قصد 
ورود به بخش معدن را دارد، زمینه برای حضور 

و سرمایه گذاری آن فراهم می شود. 
به ای��ن ترتیب ش��رکت تهیه و تولید س��عی 
برگ��زاری  ب��ا  و  ک��رده  بستر س��ازی  می کن��د 
مزای��ده برای توس��عه معادن کش��ور در مناطق 
کمتربرخوردار ورود و این نقش را با کمک بخش 

خصوصی بازی کند.

یادداشت

وجیه اله جعفری  
   مدیرعامل شرکت 
تهیه تولید مواد معدنی 

بسترسازی برای رونق 
بخش خصوصی
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با وجود اینک��ه نتیجه گیری برای قیمت گذاری در زنجیره فولاد 
کماکان روی میز باقی مانده و اقدامی جدی برای مش��خص شدن 
ضرایب کنس��انتره، گندله، انجام نشده، اکنون بحث قیمت گذاری 
فروس��یلیس به عنوان یکی دیگر از مواد اولیه فولادس��ازان مطرح 

شده است.
ب��ه گ��زارش ایراس��ین، در واق��ع محدودی��ت تولیدکنن��دگان 
فروس��یلیس از یکس��و و جذابیت صادراتی این کالا به صورت خام 
سبب ش��ده تا تولیدکنندگان فولادساز نیز به این شرایط معترض 
شوند و درصدد یافتن راه حلی برای رفع اضطرار کمبود فروسیلیس 

و ثبات قیمتی آن برآیند.
در هفته های گذش��ته جلس��اتی میان تولیدکنن��دگان فولاد و 
تولیدکنندگان فروس��یلیس برگزار شد تا ش��اید از طریق بحث و 
گفت وگو بتوانند با یکدیگر به توافق رس��یده و از تغییرات لحظه ای 

قیمت فروسیلیس در بازار داخلی جلوگیری کنند.
این موارد در حالی مطرح می شود که فروسیلیس به عنوان یک 
کالای صادراتی از بازار خوبی برخوردار اس��ت و یک مشتری دست 
به نقد برای فروسیلیس ایران در همسایگی کشورمان به نام ترکیه 
وجود دارد. در واقع ترک ه��ا را می توان جزو خریداران پروپاقرص 
فروس��یلیس ایران به ش��مار آورد. از این رو تولیدکنندگان داخلی 
نیز بیش��تر تمایل دارند ت��ا محصول خود را ص��ادر کنند؛ چراکه 
ارز حاصل از صادرات به مراتب س��ود بیش��تری برای شان خواهد 
داش��ت تا ف��روش داخلی و گرفت��ن ریال!  در ای��ن زمینه یکی از 
فعالان صنعت فولاد به ایراسین گفت: با توجه به اینکه فولادسازان 
داخل��ی نیز ج��زو مصرف کنن��دگان اصلی این محصول هس��تند، 
تولیدکنندگان فروس��یلیس باید در ابتدا نیاز داخل را تامین کنند؛ 
زیرا صادرات آنها منوط به تامین نیاز داخلی است، در نتیجه سعی 

می کنند که نیاز داخل را تامین کنند.
 ب��ه گفته وی، درواق��ع تولیدکنندگان فروس��یلیس برای اینکه 
بتوانند بر بازار داخلی نیز احاطه داش��ته باشند، این محصول را به 
صورت قطره چکانی توزیع می کنند به این ش��کل که تنها مصرف 
یک ماه فولادس��ازان تامین شود تا در شرایط حساس )رو به اتمام 
رفتن موجودی انبار فروس��یلیس ش��رکت های فولادی(، قیمت را 
افرایش دهند؛ حال در این ش��رایط اگر فولادساز با افزایش قیمت 
مخالف��ت کند، آنها نیز از فروش محصول به فولادس��از خودداری 
می کنند در نتیجه فولادس��ازان نی��ز فرصتی برای ردکردن قیمت 

پیش��نهادی یا چانه زن��ی برای تغییر قیمت نداش��ته و بالاجبار با 
افزایش قیمت موافقت می کنند. 

ب��ه گفت��ه فعالان صنع��ت فولاد، در م��دت اخیر ۲ ب��ار قیمت 
فروس��یلس تغییر کرده و افزایشی شده است؛ همچنین پیش بینی 
می ش��ود که حداقل ۲بار دیگر ش��اهد افزایش قیمت در سال ۹۹ 
باش��یم. )البته از سال گذشته قیمت فروسیلیس بالای ۱۲۰درصد 

افزایش داشته است.( 
طبق اطلاعات به دس��ت آمده توسط ایراس��ین، در جلساتی که 
میان فولادس��ازان و فروسیلیسی ها برگزار ش��ده، پیشنهاداتی نیز 

برای تعیین قیمت مطرح شده است. 
به این صورت که به جای افزایش چندباره قیمت فروسیلیس در 
سال که منجر به چالش میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان این 
محصول شده، بهتر است برای تعیین قیمت از یک پارامتر مشخص 
اس��تفاده کرد؛ به این شکل که هر اندازه قیمت پارامتر تغییر کرد، 

قیمت فروسیلیس نیز تغییر کند. 
در اینج��ا دو پیش��نهاد مطرح می ش��ود: نخس��ت اینکه قیمت 
فروس��یلیس همچون گندله و کنس��انتره مبنایی از شمش فولاد 
خوزستان باش��د. همچنین می توان از پارامتر دیگری نیز استفاده 
کرد به این شکل که قیمت فروسیلیس داخلی را بر اساس ضریبی 

از نرخ جهانی فروسیلیس در متال بولتن در نظر گرفت.
 ح��ال اینکه کدام یک از موارد یادش��ده به تایید تولیدکنندگان 
فروس��یلیس برسد تا بازار این محصول معدنی نیز به ثبات قیمتی 
برس��د، سوالی است که برای گرفتن پاسخ آن باید منتظر برگزاری 

جلسات بعدی میان طرفین و اعلام نظراتشان باشیم. 
درحال حاضر آخرین قیمت نهایی شده برای فروسیلیس کیلویی 
۱۷هزارتوم��ان اس��ت و فروسیلیس��ی ها باید تعهدات خ��ود را به 
فولادس��ازان عملی کنند و جدولی هم برای مشخص شدن میزان 
فروسیلیس مورد نیاز آنها که به وسیله کدام شرکت و به چه میزان 
انجام می شود ارائه دهند. اما سوال اینجاست که متولیان صنعت و 
معدن کشور تا چه اندازه به شرایط فعلی در بازار محصولات معدنی 

کشور اشراف داشته و بر آن نظارت می کنند؟ 
اینک��ه تنه��ا نظارت ب��ر بخ��ش کلان مع��دن و تولیدکنندگان 
موادمعدنی وجود داش��ته باشد و در مقابل سایر بازارها در حاشیه 
قرار گرفته؛ در نهایت منجربه آشفتگی بازارهای کوچک خواهد شد 

و تبعات آن متوجه مصرف کنندگان نهایی خواهد شد.

انجم��ن  آم��اری  گ��زارش  تازه تری��ن  ب��ه  بن��ا 
تولیدکنندگان فولاد ای��ران، مجموع صادرات فولاد 
ایران )فولاد میانی و محص��ولات فولادی( در دوره 
۵ماهه ماه نخس��ت امس��ال، ۲ میلیون و ۹۵۷ هزار 
تن بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل، کاهش 
ش��دید ۲۸.۹ درصدی را نش��ان می ده��د. کاهش 
صادرات فولاد همزمان با افزایش ۱۰ درصدی تولید 
فولاد میانی و رش��د ۳ درص��دی تولید محصولات 

فولادی روی داده است!  
به گزارش چیلان، در دوره ۵ ماهه نخست امسال، 
صادرات فولاد میانی کش��ور، ۲ میلیون و ۲۱۳ هزار 
تن بوده که کاهش ۱۸ درصدی را نس��بت به دوره 
مشابه س��ال قبل نش��ان می دهد. از صادرات فولاد 
میانی، س��هم صادرات بیلت و بلوم در دوره ۵ ماهه 
نخست سال ۹۹، ۱ میلیون و ۷۶۱ هزار تن، و سهم 
صادرات اس��لب، ۴۵۲ هزار تن بوده است. صادرات 
اس��لب در ۵ ماه نخس��ت امس��ال، کاهش ش��دید 
۵۶درص��دی را تجربه کرده اس��ت و صادرات بیلت 

و بلوم، ۷ درصد رشد داشته است.
 کل صادرات محصولات فولادی کش��ور در دوره 
۵ماهه نخس��ت س��ال ۹۹، ۷۴۴ هزار ت��ن بوده که 
نسبت به دوره مشابه سال قبل، کاهش ۴۹ درصدی 

را نشان می دهد. 
از میان محصولات فولادی، سهم صادرات مقاطع 
طوی��ل ف��ولادی، ۶۲۰ هزار ت��ن ب��وده و صادرات 
ای��ن مقاط��ع، در مجموع ۵ ماه نخس��ت امس��ال، 
۴۴درصد کاهش یافته اس��ت. ص��ادرات میلگرد که 
بیش��ترین ه��م را از میان ص��ادرات کل محصولات 
ف��ولادی دارد، ۵ م��اه نخس��ت امس��ال نس��بت به 
 دوره مشابه سال گذش��ته، ۴۷ درصد کاهش یافته 

است. 
ص��ادرات مقاط��ع تخت ف��ولادی نیز ب��ا کاهش 
۶۶درصدی در دوره ۵ماه نخس��ت امسال، به ۱۲۴ 
هزار تن رسیده است. صادرات آهن اسفنجی نیز در 
دوره ۵ ماهه نخس��ت امسال، با کاهش ۶۸ درصدی 

به ۱۶۹ هزار تن رسیده است. نکته عجیب ماجرای 
کاهش صادرات فولاد کش��ور این است که با وجود 
تحریم ه��ا و همچنی��ن محدودیت ه��ای بین المللی 
مربوط ب��ه بحران کرونا، به تازگ��ی مقررات داخلی 
صادرات فولاد نیز س��خت گیرانه تر ش��ده اس��ت و 
ص��ادرات فولاد میانی و محص��ولات فولادی منوط 
به اخذ مج��وز از دفتر معاونت امور معادن و صنایع 

معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت است! 
درخواس�ت�های�صادراتی�ک�ه�به�آن���

توجه�نشد
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران پیش از این در 
اوایل اردیبهش��ت در نامه ای به وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با توجه به شرایط ایجادشده توسط بحران 
کرون��ا و همچنی��ن محدودیت های ش��دید داخلی 
مرتب��ط با س��تاد تنظیم بازار، نس��بت ب��ه کاهش 
ص��ادرات فولاد کش��ور و کاه��ش درآمدهای ارزی 

صنعت فولاد اعلام خطر کرده بود.
انجمن تولیدکنن��دگان فولاد در نامه خود عنوان 
کرده بود که در حالی که علاوه بر تحریم ها، بحران 
کرونا محدودیت ه��ای خارجی پیش��روی صادرات 
فولاد ای��ران را ب��ه حداکثر رس��انده، »فرآیندهای 
محدودکنن��ده متع��دد داخل��ی از جمل��ه دریافت 
مجوزه��ای محموله ب��ه محول��ه از وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و همچنین الزام ب��ه عرضه های 
سنگین فولاد در بورس کالا، باعث شده تا صادرات 
به س��خت ترین امور واحدهای تولیدی فولاد کشور 
تبدیل شود«. انجمن فولاد در نامه هشدارآمیز خود 
س��ه درخواست را از وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مط��رح کرده بود. این انجمن درخواس��ت کرده بود 
که ۱( تمامی محدودیت های صادراتی آهن و فولاد 
کش��ور به فوریت مرتفع ش��ود؛ ۲( توسعه صادرات 
ب��ه عن��وان یکی از اه��داف اصلی کارگ��روه تنظیم 
ب��ازار )حداق��ل در خصوص ف��ولاد( در اولویت قرار 
گیرد؛ و ۳( همانند س��ایر کشورهای فولادساز دنیا، 
مشوق های صادراتی وضع و به سرعت اجرایی شود.

کاهش��۲۹درصدی�صادرات�فولاد�فروسیلیس�ایرانی�در�دست�بازرگانان�ترک

منصور ی��زدی  زاده، مدیرعامل، عل��ی احمدیان، رئیس 
هیأت مدیره، مهرداد تولاییان، احسان دشتیانه و مرتضی 
یزدخواس��تی اعضا هیأت مدی��ره ذوب آه��ن اصفهان، از 

مجتمع صنعتی اسفراین بازدید کردند.
به گ��زارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، یزدی زاده، 
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفهان، توانمندی ه��ای تولیدی 
مجتمع صنعتی اس��فراین را یادآور ش��د و گفت: مجتمع 
اسفراین بخشی از تکمیل زنجیره فولاد کشور را به عهده 

دارد.
وی، بومی س��ازی قطع��ات و تجهی��زات م��ورد نی��از 

صنای��ع کش��ور را موج��ب صرفه جویی ارزی دانس��ت و 
اف��زود: تلاش��گران ذوب آه��ن اصفهان تاکن��ون بیش از 
۷۵ درص��د از قطعات و تجهیزات مورد نیاز این ش��رکت 
را بومی س��ازی کرده ان��د که ب��رای ذوب آه��ن اصفهان 
 صرفه جوی��ی ارزی و ریال��ی قاب��ل ملاحظ��ه ای داش��ته 

است.
وی، تحق��ق اهداف جه��ش تولید را در گ��رو تلاش و 
اس��تفاده حداکث��ری از توانمندی ه��ای داخلی دانس��ت 
و تاکی��د ک��رد: قابلیت ه��ا و ظرفیت های بس��یاری برای 
 تداوم و گس��ترش س��طح همکاری بین ای��ن ۲ مجموعه 

وجود دارد. کیومرث میرزایی، مدیرعامل مجمتع صنعتی 
اسفراین نیز این مجتمع را بزرگ ترین تولید کننده قطعات 
و مقاط��ع فولاد آلیاژی در خاورمیانه اس��ت عنوان کرد و 
گفت: در مجمتع صنعتی اس��فراین امکان س��اخت ۱۴۰ 

گونه فولاد آلیاژی وجود دارد.
وی نیز گسترش سطح همکاری و تعاملات با ذوب آهن 
اصفهان را خواستار شد و افزود: مجمتع صنعتی اسفراین 
به عنوان بزرگ تری��ن تولید کننده قطعات و مقاطع فورج 
و ریخته گری س��نگین و فوق س��نگین ف��ولاد آلیاژی، با 
داش��تن متخصصان توانمند و فناوری پیش��رفته، توانایی 

رفع نیازهای راهبردی صنایع کش��ور در بخش های نفت 
و گاز، نیروگاهی، کشتی س��ازی و ماشین س��ازی، ریلی و 

صنایع معدن و فولاد را دارد.
میرزای��ی تصریح ک��رد: در س��ال های اخیر محصولات 
مختل��ف مجمت��ع صنعت��ی اس��فراین ب��ه کش��ورهایی 
ش��ده  ص��ادر  بلغارس��تان  و  ایتالی��ا  آلم��ان،   نظی��ر 

است.
گفتنی اس��ت؛ شهرستان اس��فراین با ۲ مجتمع بزرگ 
صنعتی فولاد و لوله گس��تر، قطب صنایع بزرگ اس��تان 

خراسان شمالی به شمار می رود.

مزیت بومی سازی در ذوب آهن اصفهان
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گروه معدن

صنعت مس، یک صنعت اس��تراتژیک به شمار 
م��ی رود و یک��ی از مولفه ه��ای توس��عه یافتگی، 

افزایش مصرف سرانه مس در هر کشور است. 
در همین ارتباط در س��الی که به عنوان س��ال 
جهش تولید نامگذاری ش��ده است »معدن ۲۴« 
با افش��ین بهبهانی از فعالان این صنعت گفت وگو 

کرده است که در ادامه می خوانید: 
در دنی�ا صنع�ت م�س ی�ک صنع�ت  �

یافتگ�ی  توس�عه  و  اس�ت  اس�تراتژیک 
کشورها را بر حسب اینکه سرانه مس هر 
کشور چقدر است محاس�به می کنند. در 
کشور ما وضعیت کلی صنعت مس چگونه 
اس�ت و آیا این صنعت می تواند به عنوان 
صنعت استراتژیک کش�ور مطرح باشد و 

پیشگام بخش صنعت کشور شود؟
صنعت مس در کنار صنعت فولاد قرار دارد و در 
رأس آنها فلز آهن اس��ت. ما نمی توانیم بگوییم که 
مس، در رأس همه اقتصاد و رأس تجارت ها باشد 

ولی جایگاه خودش را پیدا کرده است.
مالکیت ش�رکت مس درخشان در سال  �

13۸۸ ب�ه جنابعالی واگذار ش�ده و از آن به 
بع�د کارخانه ه�ای کنس�انتره و م�س کاتد 
اضافه ش�ده. این رشد و توسعه با چه هدفی 
اتف�اق افتاد و چه موفقیت های قابل توجهی 

کسب کرده اید؟
از س��ال ۱۳۷۵ که معدن تخت گنبد سیرجان، 
خصوص��ی ب��ود. در س��ال ۱۳۸۸، س��هامداران 
قبل��ی چ��ون ت��وان انج��ام کار را نداش��تند کلا 
 مجموعه را به س��هامداران جدید که ما هس��تیم 

واگذار کردند.
در آن س��ال توسعه و راه اندازی را آغاز کردیم به 
دلیل این که س��هامداران جدید تجربه این کار را 
نداش��تند و از بخش دیگر یعنی بازرگانی وارد این 

حوزه شدند تولید با وقفه آغاز شد. 
قطعا س��خت ترین کار، راه ان��دازی یک معدن 
است. یعنی یک معدن باید اکتشاف شود، ذخیره 
آن را اثبات کنیم و بعد انواع و اقسام آزمایش های 

آن را در آزمایشگاه انجام داد.

در مرحل��ه بع��د وقت��ی می خواهی��م کارخانه 
اح��داث کنیم ب��ه برق نیاز داری��م. در نتیجه باید 
نیروگاه برق تاس��یس کنیم. آب هم می خواهیم. 
برای هر تن خاک، مقداری آب باید باش��د و با آن 
خاک ادغام ش��ود. در نتیجه ب��رای تامین آب هم 

باید سد تاسیس کنیم.
 در س�ال 13۸۸ این امکانات اولیه برای  �

ش�ما وجود داشت که ش�رکت را خریداری 
کردید؟

هیچ امکاناتی وجود نداش��ت و یک بیابان خالی 
بود. ما در آنجا تقریبا یک نیمچه ش��هر ساختیم. 
وقتی که اس��م فل��ز مس ش��نیده و صنعت مس 
می شود همه فکر می کنند چه خبر است و از کجا 

آمده. ما بخش خصوصی هستیم.
روزی ک��ه م��ن مع��دن را خری��دم ن��رخ دلار 
۸۷۰توم��ان بود. باور کنید در ماه مرداد من با نرخ 
دلار ۲۳ ه��زار توم��ان به چین حوال��ه ارزی زدم. 
ما هیچوق��ت فکر نمی کردیم قیمت ه��ا به اینجا 
برس��د. ش��ما وقتی می خواهید یک معدن را راه 
بیندازی��د و از آن محصول بگیرید باید در بیش از 

۱۰ بخش فعالیت کنید. شما اگر بخواهید خودرو 
تولی��د کنید ی��ا مبلمان تولید کنید ی��ا بخواهید 
یخچال فری��زر تولید کنید در ش��هرک صنعتی، 
زمین و آب و برق هس��ت، یک س��وله می س��ازید 
 و ماش��ین آلات را می آوری��د و ش��روع ب��ه تولید 

می کنید.
 م��واد اولی��ه هم یا از داخل کش��ور ی��ا از خارج 
از کش��ور تامی��ن می کنید ولی مع��دن، این طور 
نیس��ت. ش��ما بای��د زمی��ن را دریاف��ت کنید و 
ان��واع و اقس��ام مجوزها را بگیرید. ب��رای دریافت 
مجوزها باید به س��ازمان منابع طبیعی، س��ازمان 
 محی��ط زیس��ت، اداره آب و اداره میراث فرهنگی 
مراجعه کرد.  این همه مجوز را باید بگیرید و زمین 
را مهیا کنید. و به دلیل اینکه معدن در بیایان قرار 
دارد و آب و ب��رق وجود ندارد. تجهیز کارگاه، یک 

سال طول می کشد.
وضعیت اس�تخراج مواد معدنی و تولید  �

چگونه اس�ت و در س�ال عملکردتان چطور 
است؟

عملکرد ما سال به س��ال بهتر می شود. بررسی 

که می کنیم امس��ال به عنوان سال ۱۳۹۹، بهتر از 
سال های پیش بوده است. با برنامه هایی که داریم 
س��ال آینده، خیلی بهتر از امس��ال می شود. ما دو 
تحریم سخت را تجربه کردیم. با این شرایط سخت 
حدود ۱۰، ۱۲ ساله، ما هرگز کوتاه نیامده ایم و هر 
چه مش��کلات بیشتر ش��د، ما مصمم تر شدیم که 

زودتر مجموعه را به سرانجام برسانیم. 
الان ۱۴۰۰ نی��رو در مجموع��ه خودمان داریم 
و ای��ن یعن��ی ۱۴۰۰خانواده وابس��ته ب��ه اینجا 
هس��تند. ما امیدواریم تا آخر امس��ال به ۱۶۰۰، 

۱۷۰۰خانواده برسد.
در س�ال 1390 ک�ه اح�داث کارخان�ه  �

کنس�انتره مس را شروع کرده اید و ظرفیت 
تولید 500 تن ب�وده، درحال حاضر وضعیت 

تولید چگونه است؟
محصول کاتد ما در س��ال ۱۳۹۵ آمد و از اواخر 
س��ال ۱۳۹۶ تولید کنسانتره را ش��روع کرده ایم. 
درحال حاضر تولید بیش��تر ش��ده و امیدواریم در 
س��ال آینده هم، بیشتر ش��ود و به تولید ۴۰ تا ۵۰ 

هزار تن کنسانتره مس برسیم.

در حوزه م�س کاتد، تولیدتان چه میزان  �
است؟

میزان تولید آن زیاد نیس��ت. ما برنامه داریم که 
از س��ال آینده ش��روع کنیم. درحال حاضر بخش 
زیادی از کنس��انتره را ص��ادر می کنیم. با چینی ها 
مذاکره کرده ایم و قرار شده کوره ذوب از چین وارد 
کنی��م. می توانی��م با این کار، کنس��انتره مس را به 

کاتد تبدیل کنیم.
نی�از داخل�ی وج�ود دارد یا فق�ط صادر  �

می کنید؟
درحال حاضر صادر می کنیم ولی فقط ش��رکت 
ملی صنایع مس، دو برابر نیاز داخل تولید می کند. 
نیاز داخلی اینقدر نیس��ت. خیلی از کسانی هم که 
در داخل کش��ور، کاتد می خرند آنها را تغییر شکل 
می دهند و به ش��کل های مختلف صادر می کنند. 
در داخل کش��ور، به غیر از این که شرکت ملی مس 
تولید دارد، چیزی حدود ۳۰ درصد هم از ضایعات، 
مفتول مسی به دست می آورند. حجم آن زیاد است 
و آم��اری در این زمینه وجود ن��دارد. چون عمدتا 
به طور غیررس��می معامله می ش��ود. حدود ۲۰ تا 
۳۰درصد از تولید کشور با استفاده از ضایعات ولی 

به طور غیر رسمی، تولید و معامله می شود.
چه اهداف خاص دیگری را در نظر دارید؟ �

تولی��د کاتد مس در صورتی اس��ت که خاک آن 
اکس��ید  و سولفور داش��ته باشد کنس��انتره مس 
تولید می ش��ود. ما افزایش تولید خواهیم داش��ت 
و بع��د هم تاس��یس کوره را داری��م و محصول را به 
 کات��د و بع��د هم کات��د را به مفتول مس��ی تبدیل 

می کنیم.
 در آینده هم و با تولید مفتول، حتما وارد صنعت 
س��یم و کابل خواهیم ش��د. این برنامه قطعی این 
مجموعه است. ما در مرداد امسال ۳ دستگاه بارگیر 
جدی��د را وارد مدار کردی��م و درحال حاضر هم در 
حال ساخت وس��از هستیم و فاز سوم در اوایل سال 

۱۴۰۰ به بهره برداری می رسد.
در آن حال�ت تولی�د ش�رکت چق�در  �

می شود؟
تا تابس��تان سال ۱۴۰۰ تولید ما ۲ برابر می شود 
یعنی چیزی ح��دود ۱۰۰ هزار تن کنس��انتره در 

سال خواهیم داشت.

مسیر دشوار توسعه مس 
اعطای گواهینامه استاندارد 

ملی به ذوب آهن اصفهان

 گواهینام��ه اس��تاندارد ملی ایران ب��رای تولید 
ری��ل راه آهن و پروان��ه کاربرد علامت اس��تاندارد 
این محصول در آیین ویژه ای از س��وی نیره پیروز 
بخت معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان ملی 
اس��تاندارد ایران به منصور ی��زدی زاده مدیرعامل 

ذوب آهن اصفهان اعطا شد.
این آیین با حضور رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایران، مه��دی صادقی نیارکی مع��اون امور صنایع 
وزارت صنع��ت، معدن وتج��ارت، مرتضی جعفری 
مع��اون بازرگانی و بهره ب��رداری راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، مهدی 
نصر معاون برنامه ریزی و توس��عه، حسین دیباجی 
مدیر کیفیت، مرتضی ش��یرین پرور مدیر تحقیق و 
توس��عه ذوب آهن اصفهان و محمود فرمانی مدیر 
کل استاندارد استان اصفهان، در سالن اجتماعات 

سازمان ملی استاندارد ایران برگزار شد.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در این آیین 
گفت: ذوب آهن اصفهان به عنوان یک تولید کننده 
مهم فولادی کشور از توانایی بالایی برخوردار است 
و تولیدات این شرکت در سطح خاورمیانه و جهان 

مطرح است.
وی افزود: ریل تولید شده در ذوب  آهن اصفهان 
در مدت کمی توانست استاندارد ریل ملی را پاس 
کن��د و این امر نش��ان دهنده کیفیت ب��الای این 

محصول است.
پیروزبخت اظهار کرد: نگرش نسبت به استاندارد 
باید تغییر کند و هرگ��ز نباید نگاه اجباری به این 
مقوله داشته باش��یم. همچنان که استاندارد ملی 
ب��رای ریل نیز به صورت اجباری نبود بلکه این امر 

به صورت اختیاری و تشویقی انجام شد.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران، تولید ریل را 
یک افتخار برای کش��ور دانست و گفت: با توجه به 
سابقه ای که در همکاری برای تدوین استانداردهای 
محصولات فولادی دارم، از نقش پیشکس��وتان در 
این امر آگاه هس��تم و از پیشکس��وتان این عرصه 
دعوت کردم که در این مراسم حضور داشته باشند 
و خوشبختانه دو پیشکسوت ذوب آهنی، مهندس 
منوچهر توفیقی و مهندس یلتقیان در اینجا حضور 

دارند.
مه��دی صادق��ی نیارک��ی، معاون ام��ور صنایع 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت نیز در این مراسم، 
استاندارد را زمینه ساز توسعه صادرات توصیف کرد 
و گفت: باید از مس��ئولان و تلاش��گران ذوب   آهن 
اصفه��ان تقدیر ویژه کرد که در ش��رایط س��خت 
کنون��ی و با وجود مش��کلات مختل��ف، محصول 

مهمی همچون ریل را تولید کردند.
وی، حرکت ذوب آهن اصفهان به س��مت تولید 
محص��ولات با ارزش افزوده بالاتر را حاصل خبرگی 
در مدیریت این شرکت دانست و گفت: تولید ریل 
موجب افزایش حس خوداتکایی در کش��ور شد، و 

مانع خروج ارز از کشور شد.
معاون وزی��ر صنعت،  معدن و تجارت با اش��اره 
ب��ه ۳بازدید خود از ذوب آه��ن اصفهان گفت: این 
ش��رکت تجهیزات بسیار پیشرفته ای برای تولید و 
تست ریل نصب کرده است و این امر تضمین کننده 

امنیت برای حمل ونقل ریلی است.
مرتضی جعف��ری، معاون بازرگانی و بهره برداری 
راه آهن جمهوری اس��لامی ایران نیز در س��خنانی 
تولید ریل در کش��ور را یک اق��دام مهم در جهت 
توس��عه حمل ونق��ل ریلی توصیف نم��ود و گفت: 
امیدوارم به زودی ش��اهد ص��ادرات این محصول 

باشیم.
محم��ود فرمان��ی، مدیرکل اس��تاندارد اس��تان 
اصفه��ان در ابتدای این آیین، گزارش روند اعطای 
پروان��ه کاربرد علامت اس��تاندارد ری��ل راه آهن به 
ذوب آهن اصفهان را تش��ریح کرد و اظهارکرد: این 
ش��رکت تنها تولید کننده ریل در غرب آسیا است 
و امروز استانداردی را کسب می کند که به نظارت 
تمام دستگاه های متخصص مربوط به خود تدوین 

شده است. 
وی ب��ا اش��اره ب��ه پیگیری های س��ازمان ملی 
اس��تاندارد تصریح کرد: در س��الی ک��ه به عنوان 
جهش تولید نامگذاری شده است، استاندارد سازی 
تولی��دات مل��ی، افتخاری برای کش��ور به ش��مار 

می رود.

خبر



افزایش صادرات سنگ آهن 
استرالیا به چین

آم��ار رس��می اس��ترالیا نش��ان می ده��د کل 
صادرات س��نگ آهن این کش��ور از بندر هدلند 
ب��ه چین در م��اه اوت ۴۰ میلیون ت��ن بوده که 
۵.۳ درص��د نس��بت ب��ه م��اه قب��ل و همچنین 
 ۵درصد در مقایس��ه با آگوست سال ۲۰۱۹ بالا 
رفته اس��ت. به گزارش فولاد ای��ران، گرچه این 
ش��اخص روند رشد را نش��ان می دهد ولی هنوز 
نس��بت به اوج ۴۶ میلیون تن صادر شده در ماه 

ژوئن امسال پایین تر است.

 کاهش واردات قراضه
 کره جنوبی در اوت

در اوت امسال کره جنوبی ۲۸۴ هزار تن قراضه 
وارد ک��رد که نس��بت به ج��ولای ۸.۵ درصد افت 
داش��ته در مقایسه با مدت مش��ابه سال قبل ۲۹ 
درص��د کاهش یافت. به گزارش معدن نیوز، با این 
ح��ال ژاپن همچنان بزرگترین عرضه کننده قراضه 
به کره بوده در آگوست امسال حدود ۱۵۸ هزار تن 
قراضه به این کشور صادر کرد که البته ۲۱ درصد 
نس��بت به جولای افت داش��ت. در ۸ ماه نخست 
سال ۲۰۲۰ نیز کره ۳ میلیون تن قراضه آهن وارد 
کرده در مدت مش��ابه س��ال قبل ۴.۶ میلیون تن 
بوده اس��ت. ظاهرا افت تقاض��ای فولاد بخش های 
خودروسازی، کشتی س��ازی و ساخت وساز در سه 
ماهه دوم و س��وم س��ال موجب رکود بازار واردات 
قراضه شده است. قابل ذکر است تولید فولاد خام 
کره جنوبی در ۷ ماه نخس��ت امسال میلادی نیز 
عملکرد ضعیفی داش��ته ۹.۶ درصد افت س��الانه 

داشته ۳۸ میلیون تن ثبت شد.

 اعمال ممنوعیت
  استخراج معادن 

در پارک های ملی زیمبابوه

دولت زیمبابوه به دنبال نگرانی های کارشناسان 
حفاظت از محیط زیس��ت که کارگرانِ دو ش��رکت 
را ب��ه جس��ت وجوی زغ��ال س��نگ در بزرگترین 
پارک ملی این کش��ور متهم کردند، اس��تخراج در 
ذخیره گاه های طبیع��ی را ممنوع کرد. به گزارش 
ایس��نا، پارک ملی هوانگه در غرب زیمبابوه محل 
زندگ��ی بزرگتری��ن گل��ه فیل های این کش��ور و 
همچنی��ن بی��ش از ۴۰ هزار قلاده ش��یر بزرگ و 
همچنین گاومی��ش و دیگر حیوان��ات و پرندگان 
محبوب گردش��گران اس��ت. این پارک در نزدیکی 
جنگلی اس��ت که ۲۲ فیل در شرایط مرموزی در 
آنجا تلف ش��ده اند. مقامات زیمبابوه اعلام کردند: 
اس��تخراج معادن در مناط��ق متعلق به پارک های 
مل��ی با اثر فوری ممنوع اس��ت. اقداماتی برای لغو 
فوری کلیه انواع استخراج معدن در پارک های ملی 

در حال انجام است.  
بنا بر گ��زارش رویترز، چندی پیش جنگل بانان 
در هن��گام مأموری��ت گش��ت زنی در داخل پارک 
کارگران ۲ شرکت را که مشغول حفاری اکتشافی 
بودند، رهگیری کردند. جنگل بانان آنها را دستگیر 
کرده و تحویل پلیس دادند اما این افراد کمی بعد 
آزاد ش��ده و با مجوزی که به آنها حق ادامه کار در 
پارک را با حفاری اکتش��افی م��ی داد به کار خود 

ادامه دادند.

بینالملل

شنبه
 29 شهریور 1399
 اول صفر 1442
 19 سپتامبر 2020
 سال سوم  شماره 445

رقابت تولید کنندگان آلومینیوم برای تولید سبز این محصول 
ممک��ن اس��ت باعث شکس��ت آنها در بازار ش��ود. ب��ه گزارش 
ایراسین، آلومینیوم به دلیل وزن سبک و استحکامی که دارد، 
یکی از مواد انتخابی پیشگام برای استفاده در ساخت خودروی 
الکتریکی است؛ زیرا تولید خودرو با استفاده از آلومینیوم باعث 
افزایش ایمنی نیز می شود. در واقع، آلومینیوم نه تنها به دلیل 
نقش��ی که در صنعت در حمل ونقل دارد، به دلیل اس��تفاده در 
منابع انرژی تجدید پذیر، به ویژه صفحات خورشیدی، یکی از 

فلزات مهم در انقلاب سبز خواهد بود. در گزارشی که ماینینگ 
ارائه کرده همچنین آمده است: حال مسئله ای که وجود دارد و 
کار را کمی برای تولید آلومینیوم س��خت می کند این است که 
ساخت این فلز با تولید کربن و گازهای گلخانه ای همراه است. 
در واقع این بخش تقریبا ۳درصد از انتش��ارات گازهای جهانی 
را تشکیل می دهد. اکنون رقابت برای تولید آلومینیوم کم کربن 
در حالی است که تولیدکنندگان به دنبال تمایز محصول خود 
در یک فضای تغییر مصرف کننده هستند. این شکاف گسترده 

بین آلومینیوم »س��بز« و »س��یاه« باعث می شود مدل قیمت 
فعلی بازار شکس��ته شود.زیرا ذوب آلومینیوم یک کار با انرژی 
زیاد است، ردپای کربن هر تولید کننده در درجه اول با استفاده 
از منبع تغذیه تعیین می شود. برای مثال زغال سنگ در تولید 
ای��ن محص��ول در رتبه بالایی قرار گرفته و بعد از آن گاز بوده و 
اما تولید اکسیژن از این محصول بسیار پایین است. برای نمونه 
می توان به صحبت های یکی از تولیدکنندگان آلومینیوم اشاره 
کرد: براساس گفته Antti Koulumies، معاون رئیس خط 

تولید تجهیزات آلومینیوم Metso Outotec، متوسط تولید 
حدود ۱۰ تن کربن در هر تن آلومینیوم تولید ش��ده اس��ت اما 
 Koulumies .دامنه جهانی آن می تواند از ۴ تا ۱۸ تن باشد
گفته اس��ت که بهره وری انرژی این بخش در قرن حاضر بدتر 
ش��ده اس��ت، زیرا بخش عمده ای از تولید آلومینیوم در جهان 
در کش��ور چین انجام می ش��ود؛ جایی که زغال س��نگ منبع 
اصلی انرژی اس��ت و در نتیجه مزان تولید گازهای مضر برای 

محیط زیست نیز افزایش می یابد.

رقابتبرسرتولیدآلومینیومسبزبهچهقیمتیتماممیشود؟

گروه معدن

بی ثبات��ی اقتصادی در نتیج��ه همه گیری کرونا و 
عدم اطمینان در مورد زمان پایان این بحران، سبب 
ش��د تا بازار فولاد دنیا هم آسیب ببیند. اخیرا دولت 
استرالیا پیش بینی تازه ای در مورد قیمت سنگ آهن 
به عن��وان ماده اولیه و اصل��ی صنعت فولاد ارائه داده 
اس��ت.بر مبنای این پیش بینی قیمت سنگ آهن در 
دنیا تا انتهای امس��ال میلادی به نصف سطح کنونی 
می رس��د که برابر با ۵۵ دلار به ازای هر تن اس��ت. به 

گزارش کالاخبر ، بی ثباتی در عرضه و تقاضای فولاد 
باعث ش��ده است تا قیمت سنگ آهن در دنیا کاهش 
یابد و انتظار می رود تا انتهای امسال قیمت فولاد هم 
همین روند کاهش��ی را طی کند. در ابتدای امس��ال 
میلادی، متوس��ط قیمت هر تن سنگ آهن در بازار 
جهان��ی برابر ب��ا ۹۱.۱۵ دلار امریکا بود و پیش بینی 
 ش��ده بود تا انتهای س��ال ه��ر تن از ای��ن محصول 
صنعتی با قیمت ۱۰۸.۵۰ دلار به فروش برس��د، اما 
همه گیری کرونا و تعطیلی های گس��ترده بنگاه های 
تولیدی باعث ش��د تا بازار این محصول آسیب ببیند. 

بر اس��اس برآوردهای صورت گرفت��ه، در نیمه دوم 
امسال قیمت زغال سنگ که یکی دیگر از محصولات 
مورداس��تفاده در تولید فولاد اس��ت، ب��ا بیش از ۴۰ 
درصد کاهش نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل به 
مرز ۶۴ دلار می رس��د. این در حالی است که در نیمه 
اول امس��ال قیمت هر تن زغال سنگ در بازار جهانی 
۱۸ درص��د کمتر از نیمه دوم امس��ال ب��ود. گفتنی 
است، اس��ترالیا بزرگ ترین صادرکننده سنگ آهن 
در دنیاس��ت و چی��ن هم بالاترین می��زان واردات را 
دارد. کاه��ش تولی��د فولاد در کارخانه های کش��ور 

چین باعث ش��د تا تقاضای سنگ آهن از استرالیا هم 
کمتر شود و قیمت این محصول تنزل یابد.

»اتحادی��ه بین الملل��ی آهن و ف��ولاد« پیش بینی 
می کن��د در امس��ال متوس��ط قیمت ف��ولاد در دنیا 
پایین تر از متوس��ط قیمت آن در س��ال قبل باش��د. 
در نیم��ه اول امس��ال، هم تولید و ه��م مصرف فولاد 
کاه��ش یافت و با خروج تدریج��ی اقتصادهای دنیا از 
تعطیلی های ناش��ی از کرونا، تقاضا با س��رعت بسیار 
پایینی رش��د خواهد کرد. یکی از کشورهای شاخص 
در بازار فولاد کش��ور چین اس��ت که اخیراخبر از آغاز 

اجرای طرح های توس��عه زیرس��اختی داده است که 
موجب رش��د تقاضا و به تبع آن افزایش قیمت خواهد 
ش��د. در همین زمینه، »مرکز مطالعات فولاد امریکا« 
متوس��ط قیمت هر تن ف��ولاد در بازار جهانی در نیمه 
اول امس��ال را ۸۰ دلار پایین تر از مدت مش��ابه سال 
قب��ل می داند و بر این باور اس��ت ک��ه این وضعیت در 
نیمه دوم سال هم وجود خواهد داشت. بنابراین انتظار 
می رود، افزایش تدریجی قیمت فولاد از ابتدای س��ال 
بعد )۲۰۲۱( و تنه��ا درصورتی که اقتصاد دنیا اصلاح 

شود، شروع  خواهد شد.

نتای��ج تحقیق��ات تازه که 
در نش��ریه علم��ی »عل��وم 
ش��ده  منتش��ر  س��یاره ای« 
نشان می دهد سیارات  است 
نس��بت  ب��ا  فراخورش��یدی 
اکس��یژن  و  کربن  مناس��ب 
می توانند از الماس و ترکیب 

سیلیس ساخته  شوند.
به گزارش بیرونیت به نقل 

از یورونیوز، هریسون آلن ساتر، از دانشکده زمین و اکتشافات فضایی دانشگاه ایالتی آریزونا 
می گوید: »این سیارات فراخورشیدی مشابه هیچ سیاره ای در منظومه شمسی ما نیستند.«

درحالی ک��ه الماس تقریب��ا ۰.۰۰۰۱ درصد م��واد کانی موجود در کره زمین را تش��کیل 
می دهد، پژوهش��گران می گویند س��یاره های فراخورش��یدی که به دور ستاره ها می گردند و 
نس��بت بالاتری از کربن به اکسیژن دارند احتمالا از کربن غنی هستند و می توانند متشکل 

از الماس باشند.
اکتش��افات فضایی جدید به دانشمندان اجازه داده اس��ت اطلاعات بیشتر و درک بهتری 

نسبت به سیاره های فراخورشیدی کسب کنند.
دانش��ی که بتواند این تئوری را ثابت کند بس��یار دش��وار اس��ت، با این حال پژوهشگران 
توانسته اند با یک آزمایش پیچیده شامل داغ کردن ماده با لیزر و اندازه گیری از طریق اشعه 

ایکس یک کاربید سیلیکون را به الماس و سیلیس تبدیل کنند.
در حالی که ش��واهد جدید اکنون نشان می دهند سیاره هایی از جنس الماس وجود دارند 
یا دستکم می توانند وجود داشته باشند، دانشمندان اعتقادی ندارند که حیات به شکل آنچه 

می شناسیم روی سطح چنین سیاره هایی وجود داشته باشد.
آلن س��اتر می گوید: »هرچه بیش��تر ی��اد بگیریم، بهتر قادر خواهیم ب��ود داده های جدید 
ابزارهای فضایی همچون تلس��کوپ جیمز وب یا تلس��کوپ رومی نانس��ی گریس را درک و 

جهان فرامنظومه ای را تفسیر کنیم.«
پیشتر در سال ۲۰۱۲ دانشمندان سیاره ای را کشف کرده بودند که تصور می رود از الماس 

ساخته شده باشد.
این س��یاره که با نام Cancri e ۵۵ ش��ناخته می شود به حدی به زمین نزدیک است که 

اخترشناسان می گویند با چشم غیرمسلح نیز می توان آن را مشاهده کرد.
مدتی قبل از آن زمین شناس��ان دانش��گاه پلی تکنیک لوزان سوئیس با بررسی یک سنگ 
آس��مان حاوی الماس که در س��ال ۲۰۰۸ در جو زمین متلاش��ی و تکه های آن در صحرای 
نوبیان در س��ودان بر زمین نشس��ته بود، گفته بودند که الماس های آس��مانی از یک سیاره 

متلاشی شده بر جای مانده اند.

یافتههایدانشمندان
ازوجودسیارههاییازجنسالماس

اخبار

افتقیمتسنگآهن
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مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان س��منان گف��ت: واحدهای صنعتی 
گرمسار سالانه ۱۶۳ هزارتن پروفیل و شمش فولادی تولید 

می کنند.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، محمد فروه��ر در حاش��یه بازدید از 
چند واحد معدنی در شهرس��تان گرمس��ار اس��تان سمنان 
اف��زود: س��الانه ح��دود ۱۰۸ ه��زار و ۵۰۰ ت��ن پروفیل از 

 جن��س فولاد آلیاژی و س��اده در ش��هرک صنعتی ایوانکی 
تولید می شود. 

وی تصریح کرد: شرکت آریا نورد کوروش در زیربنایی به 
مساحت ۱۶۴۰ مترمربع در شهرک صنعتی ایوانکی گرمسار 
مستقر است که با سرمایه  گذاری حدود ۷۹ میلیارد ریال در 
این زمینه فعالیت می کند و زمینه اش��تغال حدود ۲۰ نفرا 

را نیز فراهم کرده است.

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان س��منان اظه��ار کرد: این واح��د تولیدی 
ظرفی��ت تولید س��الانه ۵۲۰۰ تن پروفی��ل از جنس فولاد 
آلیاژی و ۱۰۳ هزار تن پروفیل از جنس فولاد ساده کربنی 

و کم آلیاژی دارد.
فروهر همچنین از تولید سالانه ۵۵ هزار تن انواع شمش 
فولادی در شهرک صنعتی ایوانکی خبرداد و افزود: شرکت 

ذوب آهن آسیا با سرمایه گذاری حدود ۲۴۴میلیارد ریال در 
زیربنایی به مس��احت حدود ۴هزار متر مربع توانسته است 

برای ۲۰۰ نفر زمینه اشتغال فراهم کند.
اس��تان س��منان یک ه��زار و ۸۴۰ پروان��ه بهره برداری 
واحدهای صنعتی و معدنی دارد. صنعت و معدن ۳۴ درصد 
از اشتغال و ۲۲ درصد از تولید ناخالص این استان را به خود 

اختصاص داده است.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت بردسکن گفت: برای 
فرآوری مس در بردسکن هشت کارخانه داریم و بیشترین 
فرآوری مس استان در بردسکن انجام می شود. از این لحاظ 
در خراسان رضوی سرآمد هستیم. در حوزه مس ۴میلیون 
تن ذخیره شناسایی شده داریم؛ به همین دلیل بردسکن به 

قطب مس شرق کشور معروف شده  است.
 به گزارش فلزات آنلاین، ش��هرام طلوع فکور اظهارکرد: 
پیش از این واحدهای معدنی اکثرا خام  فروش��ی می کردند 
اما در امس��ال خام  فروشی به حداقل رسیده و حدود هشت 
کارخان��ه در حوزه  م��س داریم که فرآوری م��س را انجام 
می دهن��د که بیش��ترین ف��رآوری مس اس��تان مربوط به 

شهرستان بردسکن است.
وی افزود: س��الانه حدود ۹۰۰ هزار ت��ن ماده  معدنی از 
مع��ادن مس اس��تخراج می کنیم که میزان کنس��انتره آن 
حدود ۹ هزار تن اس��ت که با افزایش ظرفیت، تا ۱۳ هزار 

تن در سال هم خواهد رسید.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت بردس��کن ادامه داد: 
در حوزه مس ۴میلیون تن ذخیره شناسایی ش��ده، داریم؛ 
به همین دلیل بردسکن به قطب مس شرق کشور معروف 
شده  است. طلوع فکور خاطرنشان کرد: شهرستان بردسکن 
به لحاظ استخراج مس هنوز منطقه بکری است و با توجه 
به ظرفیتی که شهرس��تان دارد پیگیری هایی انجام ش��ده 
که در آینده نزدیک، ش��رکت ملی مس ای��ران در منطقه 
سرمایه گذاری کند که قطعا در رشد اقتصادی و اشتغالزایی 

نقش چشمگیری خواهد داشت.
وی با اش��اره به نقش موثر معادن در ایجاد اشتغال برای 
اف��راد منطقه، عنوان کرد: در بخ��ش معدن برای یک هزار 
و ۶۵۰ نفر اش��تغال زایی داش��ته ایم که از این تعداد حدود 
یک هزار و ۲۰۰ نفر در معادن مس مش��غول به کار هستند 
و بیش��ترین اشتغالزایی برای روستاییان اطراف معدن بوده 
حتی روس��تاییانی که به دلیل بیکاری و س��ایر مش��کلات 

قصد مهاجرت از روس��تا را داش��تند با اش��تغال در معادن 
در منطق��ه ماندگار ش��دند. رئی��س اداره صنعت، معدن و 
تجارت بردس��کن در ادامه گفت: در بردس��کن ۵۳ معدن 
داریم که ۱۵ معدن پروانه اکتش��اف دارند و در حوزه مس 
نی��ز ۱۱معدن فعال داریم؛ همچنین ۶ معدن مس در حال 

اقدام برای پروانه اکتشاف هستند. 
طلوع فکور تصریح کرد: یکی از مهم ترین مش��کلاتی که 
معادن و ازجمله معادن مس با آن روبه  رو هس��تند، مشکل 
برق اس��ت که ب��ا پیگیری هایی که انجام ش��ده از ایمیدرو 
)سازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران( 

دعوت شده تا این مشکل به زودی برطرف شود. 
وی اف��زود: همچنی��ن یکی از مش��کلات دیگر بحث راه 
دسترس��ی به معادن است که بیش��تر معادن بردسکن در 
منطق��ه دهان قلعه واقع ش��ده اند و جاده آن خاکی اس��ت 
که با پیگیری س��ازمان صنعت و معدن برای آس��فالت این 
راه حدود ۲.۵ میلیارد تومان س��رمایه گذاری ش��ده  است.  
رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت بردس��کن همچنین 
از راه ان��دازی خانه صنع��ت و معدن در آین��ده نزدیک در 
شهرس��تان بردس��کن خبر داد و اب��راز امی��دواری کرد با 
راه اندازی آن، ه��م بخش خصوصی بتواند به معادن کمک 

کند و هم بخش دولتی مشکلات را سریع تر حل کند. 
طل��وع فکور بیان کرد: مس شهرس��تان بردس��کن عیار 
وی��ژه ای دارد و همی��ن موضوع نیز باعث ش��ده  اس��ت که 
س��رمایه گذاران زی��ادی جذب این منطقه ش��وند و بعضی 
از مع��ادن مس حت��ی تا راه ان��دازی فاز پنج��م هم پیش 
رفته اند، با توجه به اینکه منطقه هنوز منطقه بکری اس��ت 
امیدوار هس��تیم که س��رمایه گذاران بیش��تری به منطقه 
وارد ش��وند. وی همچنی��ن تصریح کرد: ع��لاوه بر معادن 
م��س، ظرفیت ه��ای ویژه ای نی��ز در بخش مع��ادن طلا و 
 آهن داریم ک��ه واحدهای فرآوری آنها هم در شهرس��تان 

فعال هستند.

امام جمعه ش��اهرود گفت: از مس��ئولان می خواهم موضوع 
معدن بوکسیت در شاهوار را هرچه سریع تر تمام کنند چرا که 
طولانی ش��دن آن به نفع سلامت روانی و امنیت مردم شاهرود 

نیست.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، حجت الاس��لام عب��اس امین��ی در این 
گردهمایی با اش��اره به حدیثی از پیامبر اکرم)ص( اظهار کرد: 
به فرموده ایشان سلامت و امنیت ۲ نعمتی هستند که تا زمانی 

که از دست نروند قدر آنها را نمی دانیم.
وی ب��ا بیان اینکه همان گونه که دلواپس امنیت و س��لامت 
خان��واده خود هس��تیم باید نگ��ران امنیت و س��لامت جامعه 
نی��ز باش��یم، تصریح کرد: من هم در خطبه ه��ا و هم در جمع 
مس��ئولان و نیز افرادی که به دفتر من آمدند گفتم، چه معدن 
تاش و چه هر معدنی در ایران، اگر س��لامت جمعی مردم، آب، 
محیط زیس��ت و حی��ات وحش را مورد تهدید ق��رار دهد، باید 

بدون تعارف این خواسته مردم جدی گرفته شود.
امام جمعه ش��اهرود با اشاره به آخرین دیدار خود با استاندار 
س��منان ابراز کرد: به اس��تاندار گفتم مطالبه مردم را بررس��ی 

کنید و جدی بگیرید.
امینی با تأکید بر اینکه باید اظهار نظر کارشناس��ان بی طرف 
بررس��ی شود، خطاب به مسئولان افزود: اگر ادله قانع کننده ای 
برای مردم دارید که این معدن کاوی ضرر نیست یا اگر ضررش 
قابل تحمل اس��ت، باید مردم اقناع شوند، مردم ما اهل منطق 

هستند و ما خواهش می کنیم دیگر دنبال نکنند.
حس��ینعلی س��میعی، عضو ش��ورای شهر ش��اهرود هم در 
جم��ع مردم ب��ه گزارش مرک��ز پژوهش های مجلس ش��ورای 
اس��لامی درباره آس��یب های معدن بوکسیت تاش اشاره کرد و 
گف��ت: بنابراین گزارش ذخیره گاه آبی ش��اهوار ۲۲۰ میلیون 
مترمکعب اس��ت که ما به دست خود و بدون هیچ بهایی آن را 

نابود می کنیم.
وی اضافه کرد: ش��رکت آلومینا راحت ترین ش��یوه برداشت 
یعن��ی انفجار را انتخاب کرد که ممکن اس��ت یکی از عوارض 

آن تغییر جهت مس��یر آب از استان س��منان به سمت استان 
گلستان باشد.

سمیعی با بیان اینکه تا سال ۹۷ فقط یک میلیون و ۴۶۰هزار 
تن برداشت از ش��اهوار انجام شده است، افزود: تا همین  مدت 
یک میلیون و ۶۸۰ هزار تن باطله ایجاد ش��د که اگر قرار باشد 
فعالیت معدن ادامه داشته باشد در چند سال آینده با کوهی از 

باطله مشابه شاهوار روبه رو خواهیم بود.
امیرحس��ین ولی��ان، نماین��ده تش��کل های محیط زیس��تی 
شهرس��تان ش��اهرود نیز گفت: ما در اس��تان کم آبی هستیم، 
برای انتقال آب به س��منان، ش��یرین کردن آب خزر تا ساخت 
س��د فینس��ک میلیاردها تومان بودج��ه بیت المال فقط صرف 
مطالعاتش ش��ده و میلیارد ها باید هزینه شود که آب به استان 

سمنان برسد.
وی ادامه داد: ش��اهوار منبع آبی ش��اهرود است، نباید به آن 
چوب حراج زده ش��ود، مس��ئولان اس��تان همان طور که برای 
تامین آب سایر شهرستان ها تلاش می کنند، برای حفظ منابع 

آبی شاهرود هم بکوشند.
وی با بیان اینکه استادان برتر کشوری در حمایت از شاهوار 
در رس��انه ها مقاله ها نوش��ته اند، افزود: نباید اجازه داده ش��ود 
بزرگترین کانون آبساز شرق س��منان نابود گردد، کوه شاهوار 

پشتوانه نمدنی هشت هزار ساله است.
ولی��ان اضافه ک��رد: ما می دانیم که برداش��ت معدن فقط به 
تاش محدود نیس��ت، در همین ایام��ی که این معدن به همت 
مردم و مس��ئولان تعطیل ش��ده، مطالعات��ی را در دامنه های 
قطارزرش��ک و نگارمن انجام ش��ده. اگر بازگش��ایی معدن رخ 
 ده��د در همین س��ال دره های قطار زرش��ک و نگارمن را هم 

تخریب می کنند.
وی خطاب به مس��ئولان استان س��منان گفت: شما نماینده 
دولت تدبیر و امید هستید، بنابه تدبیر نباید منابع آبی را حراج 
کنیم تا چند صباحی که کارخانه ای در اس��تانی دیگر ثروتی را 

بیاندوزد و آینده مردمان ما به خطر افتد. 

گرمسار تولیدکننده 1۶3 هزار تن پروفیل و شمش فولادی

مسئولان موضوع معدن شاهوار را سریع تر حل کنندبردسکن در زمینه فرآوری مس سرآمد است

شناسایی معادن راکد در آذربایجان شرقی 
نماینده مردم تبریز تاکید کرد: 

مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت ایلام گف��ت: ۵۳ معدن فعال دارای پروانه 
بهره برداری معتبر در س��طح استان وجود دارد که در این 

واحدها ۶۰۶ نفر مشغول به کار هستند.
نبی س��ماواتی در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: امسال در 
بخش مع��دن ۳ پروانه جدید با اش��تغالزایی ۲۰ نفر صادر 
ش��ده و پیگیری برای فعال س��ازی معادن راک��د نیز انجام 

شده است.
وی افزود: همچنین در امس��ال مجوز ۱۷ مجوز برداشت 

تمدید و گواهی کش��ف ۴ فقره نیز صادر شده است. معاون 
امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت ایلام یادآور شد: بیتومین، سنگ گچ، سنگ آهک، 
لاش��ه و مال��ون، آلوویوم آهکی، ش��یل و مارن، کلس��یت، 
س��یلیس، ش��ن، ماس��ه، مرمریت و نمک ۱۲ ماده معدنی 

موجود در استان هستند.
س��ماواتی از مطالعات اکتشافی پروژه ایمیدرو به مرحله 
اع��لام نق��اط امید بخ��ش خب��ر داد و اضافه ک��رد: پیرو 
تفاهمنامه ه��ای همکاری موضوع س��فر هی��ات اقتصادی 

دولت به استان فی مابین سازمان صمت و ایمیدرو در سال 
گذش��ته مطالعات ظرفیت یابی معدنی در س��طح استان از 
سوی س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 

آغاز شده است .
وی تاکی��د ک��رد: پ��س از فراخ��وان و انتخاب ش��رکت 
مهندس��ین مش��اور فاز اول این پروژه ش��امل جمع آوری 
اطلاعات، اس��ناد و مدارک، نقشه ها و تصاویر ماهواره ای و 
در ادامه بازدید میدانی به وس��یله تیم کارشناسی مشاور از 

مناطق دارای ظرفیت انجام شده است.

ب��ه گفت��ه وی، نتایج نهایی این مطالع��ات برای فازهای 
بع��دی و مناطق ظرفیت دار معدنی و امید بخش در پاییز 

امسال اعلام خواهد شد.
اس��تان ای��لام دارای معادن غن��ی برای تولی��د مصالح 
س��اختمانی اس��ت و براس��اس ظرفیت س��نجی از حی��ث 
ارتب��اط  در  معدن��ی  م��واد  و  غیرفل��زی  کانس ه��ای 
اس��ت.  ب��ا م��واد س��اختمانی دارای ش��رایط مطلوب��ی 
 ظرفی��ت اس��می مع��ادن اس��تان نزدیک ب��ه ۱۰ میلیون 

تن است.

اشتغال ۶۰۶نفر در معادن ایلام

گروه معدن

نماین��ده م��ردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو در 
مجلس شورای اس��لامی گفت: بر اساس بند پ 
ماده ۴۳ قانون برنامه شش��م توسعه، درصدهای 
مشخص ش��ده از محل فروش معادن و عوارض 
آلایندگی آنها به اس��تان ها تفویض اختیار شده 

است.

به گ��زارش ایرنا، محمدحس��ین فرهنگی در 
دهمین نشست شورای معدن آذربایجان شرقی 
افزود: در این بند به صراحت اعلام شده که این 
منابع ۱۰۰ درصد تخصیص یافته تلقی می شود 
و از مواردی نیس��ت که بای��د از طریق برنامه و 
بودج��ه تخصی��ص یابد، بلکه نی��ازی به گردش 
کاری از طریق این س��ازمان نداشته و به محض 
وصول باید مس��تقیم به حس��اب های مشخص 

شده در این بند قانونی واریز شود.
وی اظهارکرد: این مناب��ع درآمدی باید برای 
مصارف مش��خص ش��ده در این م��اده از جمله 
تکمیل ص��ادرات محص��ولات صنای��ع معدنی، 
تکمی��ل مطالع��ه، شناس��ایی و اکتش��اف همه 
ظرفیت های معدنی بر پایه زمین شناسی و جذب 
مشارکت بخش خصوصی در طرح های توسعه ای 

استان هزینه شود.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه برداشت این مبالغ 
از سوی س��ازمان برنامه و بودجه، خلاف صریح 
قانون اس��ت، گفت: معدن و صنایع معدنی جزو 
اولویت های اقتصادی کش��ور ب��وده و در لایحه 
دولت نیز به آن اش��اره شده و در شرایط خاص 

اقتصادی ک��ه بحث جایگزینی بجای درآمدهای 
نفتی مطرح است باید به طور جدی برای تحقق 

این منابع درآمدی تلاش شود.
فرهنگ��ی، با تاکید بر لزوم شناس��ایی معادن 
راکد آذربایجان ش��رقی ادام��ه داد: طبق قانون 
بای��د با آنه��ا برخ��ورد ش��ود و شهرس��تان به 
شهرستان فرصت های معدنی استان شناسایی و 
معرفی شوند و در جلسات شورای معدنی استان 

تصمیمات لازم در مورد آنها اتخاذ شود.
الله وردی دهقان��ی ، نماین��ده مردم ورزقان و 
خاروانا در مجلس ش��ورای اس��لامی نیز در این 
نشس��ت گفت: بر اساس قانون باید ۱۵ درصد از 

حقوق دولتی معادن به شهرستان ها و بخش های 
دارن��ده معادن واریز ش��ود و باید دس��تگاه های 
ذی ربط این م��ورد را پیگیری کنند تا در برنامه 
بودجه امس��ال تحقق یابد، زیرا در قانون برنامه 
و بودجه سال های گذش��ته مبلغ ناچیزی از آن 

اختصاص می یافت.
دهقان��ی، با گلایه از محیط زیس��ت که معدن 
مس سونگون را از لیست آلایندگی خارج کرده 
اس��ت، افزود: وقتی در جای��ی زندگانی طبیعی، 
مرتع، جنگل و آب وجود دارد و یک واحد معدنی 
خاک و آب این منطقه را با مواد شیمیایی آلوده 

می کند، باید با آن برخورد قانونی شود.

وی با تاکید بر اینکه معدن مس سونگون واقعا 
آلاینده اس��ت، اظهارکرد: گرد و خاک حاصل از 
فعالیت ه��ای معدنی بر روی ب��رگ درختان این 
منطقه می نش��یند و روزنه های تنفس��ی آنها را 
می بندد و با این روند به تدریج ۵۰ تا ۱۰۰ سال 
آینده جنگل های این منطقه از بین خواهد رفت.

نماین��ده م��ردم ورزقان و خاروان��ا در مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: در این مع��دن حداقل 
۳۰۰ ه��زار تن کنس��انتره و ۸۰ ه��زار تن مس 
خال��ص تولید می ش��ود که هر ت��ن آن حداقل 
مع��ادل ۶ هزار و ۵۰۰ دلار بوده و اگر ۵۰۰ دلار 
آن را برای هزینه اس��تحصال آن در نظر بگیریم 

مبلغی بین ۱۲ تا ۱۴ هزار میلیارد تومان درآمد 
حاصل می ش��ود. دهقانی، ادامه داد: یک درصد 
درآمد این معدن از بابت عوارض آلایندگی برابر 
با ۱۲۰ میلیارد تومان س��الانه است که با صرف 
این مبلغ در جنگل های ارس��باران می توان آنها 
را از نابودی نجات داد و باید تلاش ش��ود تا این 
مبلغ به استان تخصیص یابد. وی یادآوری کرد: 
شورای معادن اس��تان می تواند تصویب کند که 
اگ��ر آس��یبی از این ناحیه وارد می ش��ود تا یک 
درصد دیگر نیز از مح��ل درآمد این معدن اخذ 
کند که مجموعا به ۲۴۰ میلیارد تومان می رسد 
و می توان این رقم را برای جبران عقب افتادگی 

استان و عوارض ناشی از آلایندگی هزینه کرد.
نماین��ده م��ردم ورزقان و خاروان��ا در مجلس 
ش��ورای اس��لامی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه ده ها 
کیلومتر مرب��ع از جنگل های ارس��باران از بین 
رفته اس��ت، گفت: منابع طبیع��ی چه اقداماتی 
 ب��رای بازآفرینی و توس��عه ای��ن جنگل ها انجام 

داده است.
دهقانی، افزود: در س��ال های ۹۱ و ۹۲ دادگاه 
ای��ن معدن را حدود ۷۸ میلی��ارد تومان از بابت 
عوارض محکوم کرد که حدود ۴۰ میلیارد تومان 
آن را به خزانه واریز کرده اند و از این محل مبلغ 
قابل توجهی برای احیای این جنگل ها به استان 
بازنگش��ته تا اقدام��ات لازم ب��رای بازآفرینی و 

توسعه جنگل ها برداشته شود.
وی ی��ادآوری ک��رد: ه��م اکن��ون بی��ش از 
۲۰میلی��ارد توم��ان از بدهی این مع��دن باقی 
مانده است و سازمان های متولی باید با همکاری 
ش��رکت بهره برداری این مع��دن راهکاری برای 
هزینه ک��رد این مبلغ برای توس��عه جنگل های 

ارسباران اتخاذ کنند.

ممنوعیت صادرات 
سنگ آهن از زنجان 

رئی��س اداره امور معادن اس��تان زنجان گفت: 
صادرات سنگ آهن خام از استان زنجان به خارج 

از کشور ممنوع شده است.
به گ��زارش فل��زات آنلاین، مه��دی فرامرزی 
با اش��اره به جلوگیری از صادرات س��نگ آهن و 
ممنوعیت خام  فروشی سنگ آهن زنجان به خارج 
از کش��ور گفت: این اقدام ب��ه دلیل جلوگیری از 

خام فروشی اتفاق افتاده است.
وی افزود: در اس��تان زنج��ان ۴۵ فقره معدن 
س��نگ آهن فعال اس��ت ک��ه ۲۴ مع��دن از نوع 
مگنتیت و ۲۳ معدن از نوع س��نگ آهن هماتیت 

است.
فرامرزی گفت: درحال حاضر نیمی از تولیدات 
سنگ هماتیت زنجان در کارخانه سیمان زنجان 

فرآوری می شود.
رئیس اداره امور معادن اس��تان زنجان ظرفیت 
تولید معادن س��نگ آهن را سالانه یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تن اعلام کرد که پارسال ۷۰۰ هزار تن 

آن برداشت شده است.
۲ کارخانه بزرگ تولید س��یمان و یک کارخانه 
بزرگ تولید محصولات وابسته به سیمان از سوی 
این سنگ آهن ها در استان زنجان فعالیت دارند.

سرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد 
ریالی در معادن »تفتان« 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان 
و بلوچستان از سرمایه گذاری ۳۰۰ میلیاردی در 
حوزه محدوده اکتش��افی »خارستان- بیدستر« 

شهرستان تفتان خبرداد.
به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت سیستان و بلوچستان، داود شهرکی در 
جریان بازدید از محدوده اکتش��افی »خارستان-

بیدس��ر« ک��ه ب��ا حض��ور رضوان��ی مدیرعامل 
ش��رکت س��رمایه گذاری تامین اجتماعی شستا 
و نوری مدیرعامل ش��رکت توسعه معادن پارس 
تامین انجام ش��د اظهارکرد: محدوده اکتش��افی 
خارس��تان- بیدس��تر در ۱۰۰ کیلومتری جنوب 
ش��رق زاهدان و حدود ۷ کیلومتری شمال غربی 
کوه تفتان و در شهرستان تفتان واقع شده است.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
سیستان و بلوچستان افزود: دسترسی به محدوده 
اکتشافی از مسیر جاده خاش-نوک آباد-روستای 

سنیب و خارستان امکان پذیر است.
وی در مورد آخرین وضعیت مطالعات اکتشافی 
انج��ام ش��ده در این مح��دوده بیان ک��رد: اهم 
اقدامات انجام گرفته در این محدوده اکتش��افی 
ش��امل تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی-معدنی 
در مقیاس ه��ای یک بیس��ت و پنج ه��زارم، یک 
ده ه��زارم، ی��ک پنج هزارم و یک ه��زارم، انجام 
مطالعات لیتوژئوش��یمیایی با شبکه ۲۵۰*۲۵۰، 
حف��ر ۹۶ ترانش��ه اکتش��افی به ط��ول ۱۲۱۵۹ 
مت��ر و برداش��ت ۳۱۶ نمون��ه از این ترانش��ه ها 
ب��ه روش ش��یاری و لب پ��ری، انج��ام مطالعات 
ژئوفیزیک ب��ه روش ژئوالکتریک و مگنتومتری، 
انج��ام عملی��ات حف��اری ب��ه روش کرگیری به 
میزان ۱۹۱۱۱ مت��ر و میانگین عمق ۲۰۰ متر، 
لاگینگ مغزه های حفاری، انجام آنالیز شیمیایی 
به می��زان ۲۴۶۰۷ نمونه ب��ه روش ICP و فایر 
اس��ی، تهیه و مطالعه مقاط��ع نازک و صیقلی به 
تعداد ۲۹۷ نمونه، انجام مطالعات تس��ت فرآوری 
و ارائه گزارش پایان عملیات اکتش��اف به همراه 
 محاس��به ذخی��ره و مطالعات فن��ی و اقتصادی 

است.
شهرکی در رابطه با میزان ذخیره مواد معدنی 
در ای��ن محدوده گفت: به اس��تناد گزارش پایان 
عملیات اکتش��اف ذخیره قطعی کانسار به میزان 
۳۰ میلیون تن کانس��نگ طلا با عیار حد ۳ دهم 
گرم در تن و متوس��ط عیاری یک و ۶ صدم گرم 
در ت��ن و حدود ۶۹۶ هزار تن ذخیره مس با عیار 
حد ۱۵ ص��دم درصد و متوس��ط عیار ۴۵ صدم 
درصد تخمین زده ش��ده که با توجه به گسترش 
اکس��یدها و هیدروکس��یدهای آه��ن و حض��ور 
بس��یار کم پیریت و آرس��نو پیریت در مغزه های 
حفاری ذخیره از نوع اکس��یدی است و همچنین 
تس��ت فرآوری دو نمونه در مقیاس آزمایشگاهی 
نشان دهنده بازیابی بیش از ۹۱ درصد طلا در هر 

۲نمونه است. 
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان اظه��ار ک��رد: 
میزان س��رمایه گذاری در این محدوده به میزان 
۳۰۰میلیارد ری��ال بوده که تاکنون برای ۷۰ نفر 

شغل ایجاد شده است.
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 در هش��تمین همایش نظام پیشنهادهای مجتمع فولاد 
خراس��ان از ۱۰ طرح برتر کارکنان ش��رکت که بیش��ترین 
امتیاز را در کارگروه داوری و نیز ش��ورای عالی نظام بهپویی 

مجتمع کسب کرده بودند، قدردانی شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ف��ولاد خراس��ان، در همایش 
تجلیل از پیش��نهادهای برتر امس��ال کارکنان، که با حضور 
مدیرعامل، قائم مقام، معاونان، مدیران، روس��ا، سرپرستان 
و س��ایر افرادی که در این پیش��نهاد ها نقش داش��تند، روز 
۱۱شهریور ماه ۱۳۹۹ در محل سالن اجتماعات برگزار شد، 

از یک طرح ممتاز و ۹ طرح برتر قدردانی شد.
 این همایش که با توجه به ش��رایط شیوع ویروس کرونا، 
با رعایت پروتکل های بهداش��تی و با حضور کسری غفوری، 
مدیرعام��ل فولاد خراس��ان ش��رکت برگزار ش��د، با اهدای 
جوای��ز، لوح تقدیر و تندیس ها به نمایندگان هر پیش��نهاد، 
از مش��ارکت مسئولانه کارکنان در اصلاح و بهبود فرآیندها 

قدردانی شد.
در ای��ن آیین قدردان��ی قائم مقام مدیرعامل ش��رکت از 
روحیه متعهدانه کارکنان شرکت سپاسگزاری و بر استفاده 
از خلاقی��ت و ابتکار و نیز مش��ارکت کارکنان در امر بهبود 
مستمر فعالیت ها و فرآیندهای مجتمع فولاد خراسان تاکید 
کرد. محمدزاده، درباره تسری نظام های مشارکتی، به ویژه 
»نظام پیش��نهادها« در تمامی سطوح و حوزه های سازمان 
و ن��ه صرفا حوزه تولید بلکه در فعالیت های س��تادی تاکید 

ویژه کرد.
همچنی��ن در ابتدای این همایش، مع��اون برنامه ریزی و 
فناوری و عضو ش��ورای عالی نظ��ام بهپویی با بیان تاریخچه 
اس��تقرار نظام بهپویی در فولاد خراس��ان در س��خنانی به 
لزوم وجود نظام های مش��ارکتی در هرچه بهره ورتر ش��دن 

سازمان ها پرداختند.
اسماعیلی افزود: نظام پیش��نهادها در »فولادخراسان« با 
بهینه کاوی از »فولادخوزستان« که استقرار نظام پیشنهادها 
را از کوبه اس��تیل ژاپن اقتباس کرده بود به عنوان بهترین 
منبع در س��ال ۱۳۸۸ با تدوین رویه ها و دس��تورالعمل های 
مربوطه، ایجاد شورای عالی نظام بهپویی، کمیته داوری نظام 

بهپویی، کمیته های تخصص��ی که در ابتدا ۴ کمیته و پس 
از اجرای طرح های توس��عه ای شرکت به ۶ کمیته تخصصی 

افزایش و استقرار یافت.
فولادسازان؛�ارائه�کنندگان�پیشنهاد�ممتاز�سال��

رتبه ممت��از نظام پیش��نهادهای امس��ال، به پیش��نهاد 
برت��ر ناحیه »فولادس��ازی« رس��ید. پیش��نهاد برتر س��ال 
۱۳۹۸ کمیت��ه ناحی��ه فولادس��ازی، با عن��وان »طراحی و 
س��اخت س��امانه موبایلی مدیریت نس��وز«، توانست با رای 
 ش��ورای عالی نظام بهپوی��ی، رتبه ممتاز امس��ال را به خود 

اختصاص دهد.
پس از رتبه ممتاز، ۹ پیش��نهاد هم ب��ه عنوان طرح های 
برتر دس��ت یافتند که در میان آنها کمیته »خدمات فنی و 
پشتیبانی« با طرح پیشنهاد »بهبود راندمان افزایش توان و 
دبی پمپ ها از طریق اصلاح وتغییر طرح س��یکل هات ول 

سرامیکی« رتبه اول را به خود اختصاص داد.
۸ پیشنهاد بعدی که در رتبه های دوم تا نهم قرار گرفتند، 

عبارت بودند از طرح های پیشنهادی کمیته های: 
- )رتبه دوم(: فولادسازی با طرح پیشنهاد »بهبود عملکرد 
ش��ارژ م��واد در فولادس��ازی۲ از طریق جایگزی��ن کردن 

گریبکس معیوب نوار نقاله ها با گیربکس جدید« 
- )رتبه سوم(: گندله س��ازی با طرح »حذف مسیر انتقال 

فای��ن خروجی ESP۱،۲ به س��مت تیکنر و تخلیه فاین در 
 ،»ESP باکس های زیر هر

- )رتب��ه چهارم(: گندله س��ازی با ط��رح »افزایش بازده 
حرارتی رکوپراتور احیا و بالارفتن دمای گاز فیدگس بوسیله 
تغییر حجم فلوی هوای ورودی و اعمال افزایش ست پوینت 

جهت دمای هوا تیوب باندل ها«، 
- )رتبه پنجم(: فولادسازی با طرح »تعویض بستر شبکه 

H۱ با کابل شبکه معمولی در فولادسازی«، 
- )رتبه ششم(: کمیته احیاء مستقیم با پیشنهاد »کاهش 
توقفات و خطرات ناش��ی از نش��ت گاز کوره از طریق تغییر 

طرح سیستم آب بندی کلوخه شکن بالایی کوره احیا«، 
- )رتبه هفتم(: کمیته نورد با پیش��نهاد »ارتقای سیستم 
می��ز کنت��رل CCL و نصب کامپیوتر و پانل لمس��ی برای 

نمایش وضعیت و عیب یابی گره  زن ها«، 
- )رتبه هشتم(: خدمات فنی و پشتیبانی با طرح »ارتقای 

سیستم کنترل واحد svc۰۱« و
- )رتب��ه نه��م(: کمیته گندله س��ازی با طرح پیش��نهاد 
»جلوگیری از س��وختن کارت ها و اپرات��وری بهتر از طریق 

.»BMSجابه جایی تابلوهای
فرآیند�شناخت�و�معرفی�برگزیده�ها��

دبیر ش��ورای عالی نظام بهپویی درباره فرآیند انتخاب این 
۱۰ طرح عنوان نمود، فرآیند برگزیدن پیش��نهادها برتر، با 
فراخوان »دبیرخان��ه نظام بهپویی« از کمیته های تخصصی 
نواح��ی مختلف مبنی بر معرفی ۱۰درصد از پیش��نهادهای 
اجراش��ده آن کمیت��ه که بیش��ترین امتی��ازات را به خود 
اختص��اص داده ان��د آغاز می ش��ود و در ادامه پیش��نهادها 
ب��رای ارزیابی و بازدید میدانی از هر طرح در کمیته داوری 
متشکل از معاونان »بهره برداری«، »برنامه ریزی و فناوری«، 
»فروش«، »مالی و اقتصادی« و »منابع انس��انی« بر اساس 

معیارهای مشخص مطرح می شود.
رضائ��ی افزود: ۱۰ ط��رح برتر از بین موارد ارائه ش��ده از 
رتب��ه ممتاز تا رتبه نهم اولوی��ت بندی می گردند که جهت 
تصویب نهایی به ش��ورای عالی نظام بهپویی ارجاع و پس از 

آن از طرح های برگزیده در همایش تقدیر به عمل می آید.

ب��ه گفته رضایی، همه س��اله از پیمانکارانی که در اجرای 
طرح های برتر مش��ارکت داشته باش��ند و نیز از فعال ترین 
کمیته و برترین دبیر کمیته که بر اس��اس معیار مشخص، 

تعیین می گردند نیز تجلیل گردید.
در نهمین همایش تجلیل از پیش��نهادهای برتر کارکنان، 
معرفی مختصری از هر طرح پیش��نهادی، لزوم اجرای طرح 
ها، هزینه های اجرایی و منافع حاصله از س��وی نماینده هر 

پیشنهاد ارائه شد.
گفتنی اس��ت در این همایش از کمیته »احیا مس��تقیم، 
کنت��رل کیفی و آزمایش��گاه مربوطه« به ریاس��ت مهندس 
فرشید فضیلتی و دبیری کمیته مهندس امین احمدیان به 

عنوان کمیته برتر تقدیر شد.
محمد آرم��ان، دبیرکمیته ناحیه »فولادس��ازی، کنترل 
کیف��ی و آزمایش��گاه مربوطه« هم به عن��وان دبیر برتر این 

دوره معرفی شد.
در می��ان پیمان��کاران نی��ز، پیمانکاری ه��ای »اکبری«، 
»فن��اوران ف��ولاد ی��ار« و »گل فیروزه« م��ورد تجلیل قرار 

گرفتند.
چرایی�استقرار�نظام�پیشنهادها��

هم زمان ب��ا حضور فولاد خراس��ان در جایزه ملی تعالی 
سازمانی در سال ۱۳۸۷، و بر اساس شناسایی خلاء سیستم 
مدیریت مش��ارکتی، اس��تقرار نظام بهپویی در دستور کار 

فولاد خراسان قرار گرفت.
نظام مش��ارکتی یکی از نظام های مدیریتی پویا است که 
نقش مهمی در توس��عه منابع انس��انی سازمان ایفا می کند. 
نظام پیش��نهادهای کارکن��ان به عنوان یک اب��زار اجرایی 
مدیریت مش��ارکتی، نظام همکاری فک��ری و عملی تمامی 
اعضای یک سازمان با سطوح مختلف مدیریتی آن است که 
هدف آن ایجاد بس��تر همفکری و هم اندیشی برای رسیدن 
به اهداف سازمان به وجود است. این نظام که مبتنی بر اصل 
انسان مداری است، برای افکار و خلاقیت های کلیه اعضای 
س��ازمان ارزش قائل اس��ت و به عنوان یک نظام مطلوب و 
کارآم��د مدیریتی هم از لحاظ نظ��ری و هم از لحاظ عملی 

آزمون های موفق خود را گذرانده است.

قدردانی�از�فولادخوزستان�در�همایش�ملی�نظام�پیشنهادها

تقاضای ورق فولادی شفاف نیست
مدیرعامل�شرکت�صنایع�فولاد�توان�آور�آسیا:�

گروه معدن

مدیرعامل شرکت صنایع فولاد توان آور آسیا 
گفت: با توجه به تغییر پیاپی دس��تورالعمل ها 
و بخش��نامه ها درباره عرض��ه ورق فولادی، از 
ابتدای امس��ال تاکنون با کمب��ود مواد اولیه 
روب��ه رو هس��تیم و فعالیت این ش��رکت که 
بزرگ تری��ن تولیدکنن��ده ورق قلع ان��دود در 
کشور به ش��مار می رود با اخلال روبه رو شده 

است.

شاهین حیدری در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارکرد: ابتدای امسال به دلیل شیوع ویروس 
کرونا در کشور و محدودیت های اعمال شده، 
کارخانه فولاد توان آور آس��یا تعطیل بود اما با 
رفع محدودیت ها و شروع فعالیت، در یکی ۲ 
ماه ابتدایی توانس��تیم رکورد تولید را جابه جا 
کنیم. به طوری که در اردیبهشت ماه امسال، 
بیش از ۳ برابر ۲ماه ابتدایی سال ۱۳۹۸ ورق 

قلع اندود تولید کردیم.
وی افزود: در ادامه س��ال متاسفانه شرایط 
تولی��د به دلیل رش��د قیم��ت م��واد اولیه و 
چالش های تامین آن از بازار بس��یار دش��وار 
ش��د و ادامه فعالیت خطوط تولید در هاله ای 
از ابه��ام قرار گرفت. به عب��ارت دیگر، تامین 
مواد اولیه با قیمت های کنونی غیرممکن شده 

است و تولید بدون مواد اولیه معنا ندارد.
مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آس��یا عنوان ک��رد: با ش��رایطی ک��ه وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت ب��رای تامین مواد 
اولی��ه واحدهای تولی��دی از بورس کالا وضع 
کرده است، تقریبا تمام تولیدکنندگان واقعی 

با چالش مواجه شده اند.
حیدری تاکید کرد: قیمت ورق های فولادی 
)س��رد و گرم( به عنوان ماده اولیه تولید ورق 
قلع ان��دود ب��ه می��زان قابل توجه��ی افزایش 
یافته و ب��ا واقعیت اقتص��ادی تولیدکنندگان 

همخوانی ندارد. 
ضم��ن اینک��ه قیمت گذاری ای��ن ورق ها از 
س��وی کمیته تنظیم بازار و ب��ورس منطقی 
نیس��ت. وی با اش��اره به قیمت انواع ورق در 
بازار، بیان کرد: تف��اوت قیمت ورق قلع اندود 
و ورق گالوانی��زه با ورق س��رد به عنوان ماده 
اولیه آنها کمت��ر از یک هزار تومان در بورس 
کالا قیمت گذاری می شود. این در حالی است 
ک��ه هزینه قلع اندود کردن ورق س��رد ۴ هزار 
تومان به ازای هر کیلوگرم است. ضمن اینکه 
قیمت ورق گالوانیزه ب��ا ورق قلع اندود تقریبا 

یکسان شده است.
در�انتظار�رونق�تولید��

مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آسیا خاطرنش��ان کرد: با توجه به قیمت های 
کنونی تامین مواد اولیه، نحوه قیمت گذاری و 

قیمت فروش، تولید برای بسیاری از شرکت ها 
توجیه اقتصادی ندارد و منتظر اقدام مسئولان 

برای مواجهه با این موضوع هستیم.
حیدری تصریح ک��رد: در بحث تامین مواد 
اولی��ه از بورس کالا نیز به صورت س��لیقه ای 
عم��ل می ش��ود؛ ب��ه ط��وری ک��ه در فرآیند 
عرض��ه مواد اولیه در بورس کالا، بس��یاری از 
تولیدکنندگان قادر به خرید نیستند و درگیر 

تامین مواد اولیه از بازار آزاد می شوند.
وی اذعان کرد: ش��رکت صنایع فولاد توان 
آور آس��یا به عن��وان تنه��ا تولیدکننده ورق 
قلع اندود مس��تقل در کش��ور، ب��ا قیمت های 
غیر منطق��ی تامین مواد اولیه و فروش روبه رو 
ش��ده و شرایط دشواری را پشت سر می گذارد 
که حتی ممکن اس��ت منجر به توقف فعالیت 
آن ش��ود. اکن��ون ب��ه دنب��ال آن اس��ت که 
راهکارهای��ی برای برون رف��ت از این وضعیت 
 بیاب��د تا بتواند حداقل تولید را برای ادامه کار 

داشته باشد.
مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آس��یا تاکی��د کرد: س��رعت افزای��ش قیمت 
مواد اولیه به حدی اس��ت که نقدینگی دیگر 
پاس��خ گوی نیازهای جاری ش��رکت نیست و 

شرایط تولید آشفته  است.
تقاضای�کاذب��

حی��دری اب��راز کرد: ب��ا اینکه رون��د تولید 
و حت��ی عرضه ورق در بورس کالا مش��خص 
و ش��فاف است اما معلوم نیس��ت ورق عرضه 
ش��ده و معامله ش��ده در ب��ورس، در اختیار 

چه افرادی ق��رار می گی��رد. لازم به یادآوری 
اس��ت که در گذش��ته فولاد مبارکه بخشی از 
محصولات خ��ود را در تالار اصلی بورس کالا 
عرضه می کرد و پس از کش��ف قیمت، بخش 
دیگ��ری از محص��ولات را در تالار مچینگ به 
مصرف کنندگان بر اساس سهمیه ارائه می داد.
وی مط��رح کرد: با تغیی��رات پیاپی که در 
مدیریت ه��ای مختلف وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به ویژه بخش بازار فولاد رخ داد، همه 
ش��رایط گذش��ته تغییر کرد. به نظر می رسد 
ک��ه برخلاف تصور مس��ئولان درباره تقاضای 
ورق ف��ولادی، میزان مش��تریان و متقاضیان 
ورق ف��ولاد مبارک��ه حداقل ۲ براب��ر افزایش 
یافته اس��ت؛ به این ترتیب در بهترین شرایط 

سهمیه ها نصف خواهد شد.
مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آسیا خاطرنشان کرد: بس��یاری از متقاضیان 
و خری��داران ورق ف��ولادی در ب��ورس کالا 
معلوم نیس��ت که آی��ا تولیدکننده هس��تند 
یا خیر. مش��خص نیس��ت که این متقاضیان 
چگونه توسط سازمان های ذی ربط شناسایی 
و ارزیابی ش��دند و ب��رای همه آنها س��همیه 
مقرر شده اس��ت. ضمن اینکه کنترل صحت 
اطلاعات و اهلیت ای��ن متقاضیان به ویژه در 
مدت چند ماه برای بسیاری از تولیدکنندگان 

محل سوال است.
به گفته حیدری، ش��رایط عرض��ه و تقاضا 
در ب��ورس کالا، میزان عرض��ه و تقاضا، تعداد 
متقاضیان، روند قیمت گذاری و معاملات ورق 

ف��ولادی به اندازه ای پیچیده ش��ده که تقریبا 
تمام تولیدکنندگان قادر به درک آن نیستند 
و تنها نظاره گر ش��رایط و پیچیده تر شدن آن 
هس��تند. وی ادامه داد: مشکل دیگر صنعت، 
صدور دس��تورالعمل ها و ضوابط خلق الس��اعه 
اس��ت که بر پیچیدگی ش��رایط افزوده است، 
البت��ه تولیدکنن��دگان امی��دوار هس��تند ب��ا 
گذشت زمان، ش��فافیت در قوانین و مقررات 
و معام��لات ورق فولادی ایجاد ش��ود. ضمن 
اینک��ه رویکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
 نس��بت به وضعیت موجود ب��ه صورت دقیق 

اعلام شود.
ناکارآمدی�مسئولان��

مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آس��یا تصریح کرد: از زمان ایج��اد بحران در 
معاملات ورق فولادی، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت هیچ راهکار جایگزینی برای برون رفت 
از ش��رایط کنونی ارائه نداده اس��ت و شرایط 
ابلاغ شده پیش��ین نیز به طور کامل از سوی 

عرضه کنندگان اجرا نمی شود. 
تولیدکنن��دگان در ای��ن وضعیت بلاتکلیف 
مانده اند که تامین م��واد اولیه خود را از تالار 
اصل��ی بورس انجام دهند یا ت��الار مچینگ؟! 
ضم��ن اینکه قرار بوده که به مصرف کنندگان 
مبارکه، سهمیه اختصاصی داده شود که هنوز 

مبنای آن مشخص نیست. 
حیدری تصریح کرد: ش��رکت صنایع فولاد 
توان آور آسیا تنها تولیدکننده ورق قلع اندود 
در کش��ور، با شرایط بسیار دش��واری مواجه 

ش��ده که حتی می تواند به شرایط وخیم تر یا 
توقف فعالیت منجر ش��ود. با وجود دش��واری 
ش��رایط، ب��ه آین��ده خوش��بین هس��تیم و 
امیدواریم ش��رایط به  گون��ه ای رقم بخورد که 
 تولیدکنن��دگان واقعی بتوانند به فعالیت خود 

ادامه دهند.
وی عن��وان کرد: ورق قلع ان��دود گران ترین 
ورق پایه فولادی در دنیا اس��ت. درحال حاضر 
میانگین قیمت قیمت فروش این ورق در بازار 
توس��ط ش��رکت صنایع فولاد توان آور آسیا 
ح��دود ۲۰ هزار تومان ب��ه ازای هر کیلوگرم 

است. 
در حال��ی که قیمت ورق س��رد معمولی با 
ضخامت یک میلی متر در بازار با قیمت حدود 
۲۲ ه��زار تومان به ازای ه��ر کیلوگرم معامله 
می ش��ود. نکته مهم دیگر این اس��ت که ورق 
گالوانیزه مورد اس��تفاده برای بسته بندی ورق 
قلع اندود به قیمت ح��دود ۲۴ هزار تومان به 

ازای هر کیلوگرم خریداری می شود.
مدیرعامل ش��رکت صنایع ف��ولاد توان آور 
آس��یا در پای��ان گفت: این ش��رکت تنها نگاه 
اقتصادی ب��ه تولید ن��دارد و رویکردی کاملا 
حمایتی نسبت به تولید در پیش گرفته است. 
در حالی که مش��اهده می ش��ود بس��یاری 
وضعی��ت  از  دلالان  و  تولیدکننده نماه��ا  از 
موج��ود سوءاس��تفاده کرده و خس��ارت های 
فراوان��ی را ب��ه تولیدکنن��دگان واقع��ی وارد 
 می کنن��د و هیچ نظارتی هم ب��ر فعالیت آنها 

انجام نمی شود.

 حماسه جدید 
در فولاد مبارکه اصفهان

کارکن��ان بلندهم��ت و توانمن��د ناحیه نورد 
س��رد فولاد مبارکه اصفهان با وجود مش��کلات 
و محدودیت های ناش��ی از ش��یوع ویروس کرونا 
و تحریم ه��ا، در س��ال جه��ش تولی��د ب��ا ثبت 
 رکورده��ای جدی��د ماهان��ه و روزانه حماس��ه 

آفریدند.
به گ��زارش ف��ولاد مبارکه اصفهان، محس��ن 
اس��تکی، مدیر محصولات س��رد ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان، ضمن اعلام این خبر گفت: این 
رکورده��ا در واحدهای اسیدش��ویی و آنیلینگ 
ن��ورد س��رد و ب��ا انج��ام پروژه های بهب��ود در 
برنامه ریزی و تعمیرات، افزایش بهره وری تمامی 
واحدهای نورد س��رد و حمایت و پشتیبانی سایر 
 واحدهای مرتبط حاصل شد که شایسته قدردانی 

است.
محمد م�هشید، رئی���س خط اسی��دشوی�ی 
ش����ماره ۲ ناحی��ه نورد س��رد ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان گف��ت: رک��ورد روزان��ه تولی��د واحد 
اسیدشویی ش��ماره ۲ در ۱۷ شهریورماه ۱۳۹۹ 

به میزان ۵هزار و ۱۲۰ تن به ثبت رسید. 
این در حالی اس��ت که رکورد قبلی این واحد 
مربوط به ۱۱ خ��رداد ۱۳۹۸ و به میزان ۴ هزار 

و ۹۳۵ تن بود.
وی افزود: واحد اسیدش��ویی نخس��تین واحد 
نورد سرد است که کلاف ها را از ناحیه نورد گرم 

دریافت می کند. 
در ای��ن واح��د به منظ��ور ح��ذف لایه ه��ای 
اکس��یدی موجود در سطوح ورق ها که در درجه 
حرارت های بالا در هنگام نورد، در اثر مجاورت با 
اکس��یژن هوا به صورت Fe۲O۳ و Feo تشکیل 
می شود، از اسیدش��ویی ورق با اسیدکلریدریک 

استفاده می شود. 
پ��س از تکمیل فرآیند اسیدش��ویی، درصدی 
از محص��ول به ف��روش می رس��د و بخش عمده 
آن جه��ت ادامه فرآیند به خط��وط نورد منتقل 

می شود.
واح�������د  رئی�����س  ن��ادری،  اکب������ر 
باک�������س آنی���لی����ن��گ و شست وش��وی 
الکترولیت��ی نیز گف��ت: در ش��رایط تحریم که 
کش��ور در واردات محصولات ویژه با محدودیت 
و ممنوعی��ت روب��ه رو ش��د، تلاش��گران خطوط 
آنیلینگ و شست وش��وی الکترولیتی ناحیه نورد 
س��رد )واحد آنیلینگ ش��ماره ۲( با ۲۵۰درصد 
رش��د نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قب��ل، به 
 رک��ورد جدی��دی در تولی��د محص��ولات وی��ژه 

دست یافتند. 
تولید محصولات ویژه در این واحد در مردادماه 
۱۳۹۹ با افزایش ۲۵۰ درصدی نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل به ۲۱ هزار و ۳۸۶ تن رسید. 
این در حالی اس��ت که در کنار تولید محصولات 
ویژه بیش��تر، برنامه تولی��د کل ماه نیز به میزان 

۴۸ هزار تن محقق شد.
وی اف��زود: تولید محصولات ویژه در مردادماه 
س��ال ۱۳۹۸ معادل ۶ ه��زار و ۱۰۰ تن و میزان 

تولید کل آن در ماه مذکور ۳۳ هزار تن بود. 
این افزایش قابل ملاحظه تولید نشان می دهد 
در ش��رکت فولاد مبارکه گام مهم��ی در تولید 
محصولات ویژه در س��ال جهش تولید برداشته 

شده است.
الکترولیتی  نادری گفت: واحد شست وش��وی 
همچنین موفق ش��ده ب��ا تلاش ه��ای کارکنان 
ای��ن واحد، مواد مصرفی در خط شست وش��وی 
الکترولیت��ی را بازیاف��ت و ب��ه پروس��ه تولی��د 
بازگردان��د؛ بنابراین در زمینه مصرف بهینه مواد 
ش��وینده در خط شست وشو نیز رکورد جدیدی 

به ثبت رسید.
 محسن استکی مدیر محصولات سرد شرکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان در پای��ان از حمایت 
صمیمان��ه مدیریت ناحیه نورد س��رد، همکاری 
گ��روه فنی تولید و تعمی��رات، واحد برنامه ریزی 
تولید نورد س��رد و دیگر واحدهایی که در کسب 
ای��ن افتخارات هم��ت گماردند، تش��کر و اظهار 
امی��دواری ک��رد تا پایان س��ال جه��ش تولید، 
بهبودها و رکوردهای درخشان تری در این ناحیه 

محقق شود.

خبر
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افق روشن شرکت های معدنی و فلزی
مرضیه احقاقی

خبرنگار

در ماه های گذش��ته با رونق بازارس��رمایه و س��رریز شدن 
بخش��ی از نقدینگی افس��ار گس��یخته به بازار سهام، شاهد 
افزایش قابل توجه ارزش س��هام بخشی از شرکت های حوزه 
مع��دن و صنایع معدنی کش��ور بودی��م. در این می��ان، گاه 
اظهارنظرهایی مبنی بر ایجاد حباب ارزش��ی در شرکت های 
بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی ش��نیده می شود. به ویژه 
در هفته های گذش��ته و با ریزش یا اصلاح بازار سرمایه این 

دست انتقادات شدت گرفته است.
انتقاداتی که لزوما نظرات قوی کارشناسی پشت آن وجود 
ندارد. اگرچه ارزش این ش��رکت ها در قیاس با ش��رکت های 
همتراز جهانی با احتس��اب نرخ ارز آزاد نی��ز بالاتر رفته اما 
ای��ن موضوع دلایل متعددی دارد که به طور عمده مربوط به 
ش��رایط خاص اقتصاد و بازار سرمایه ایران می شود. به علاوه 
آنکه ش��رکت های فلزی و معدنی حتی در شرایط کنونی نیز 
لیدر بازار س��رمایه هس��تند و همچنان چشم انداز مثبتی را 

می توان برای آنها متصور شد. 

نماینده مردم تهران در مجلس: 

عملکرد دولت در بورس زیان آور بود
نماین��ده مردم تهران در مجلس گف��ت: برخورد منفعلانه 
دولت در ش��رایط رشد شاخص بازار س��رمایه با وجود تورم و 
رکود موجب ش��د تا تعداد قابل توجهی از عامه مردم با تلقی 
ت��داوم افزایش ش��اخص قیمت های بازار س��رمایه با تبدیل 

دارایی های اندک خود به سهام ضرر کنند.
به گزارش تس��نیم، رضا تقی  پور با اش��اره به نوسانات بازار 
بورس در روزهای اخیر گفت: رشد فزاینده شاخص قیمت ها 
در بازار س��رمایه در شرایطی که  اقتصاد ملی از یک سو درگیر 
رکود تورمی و از سوی دیگر با بی ثباتی در بازارهایی چون کالا 

و ارز روبه رو است، می توانست هشداری برای دولت و نهادهای 
اقتصادی باشد تا اقدامات ایجابی و سلبی را انجام دهند.

نماینده م��ردم تهران، ری، ش��میرانات و اسلامش��هر در 
مجلس تصری��ح کرد: برخورد منفعلانه دول��ت در این مورد 
موجب ش��د تا تعداد قابل توجهی از عامه مردم با تلقی تداوم 
افزایش ش��اخص قیمت بازار س��رمایه با تبدیل دارایی های 
اندک خود به سهام در شرایط ریسکی به استقبال زیان بروند.

تقی پ��ور تاکید ک��رد: در این ش��رایط ناهماهنگی برخی 
دس��تگاه های اقتصادی همچ��ون وزارتخانه های نفت و امور 

اقتص��ادی در بحث عرض��ه، اعلام طرح پی��ش فروش نفت 
بدون مجوز قانون��ی از طرف رئیس جمهوری به مثابه رقیبی 
برای س��هام ب��ود که زمین��ه نااطمینانی و کاهش ش��اخص 
قیمت ها را فراهم س��اخت و این موضوع موجب خسران تازه 
واردهای بازار س��رمایه شد و متاسفانه هنوز هم شاهد انفعال 
دولت و نهادهای ذی ربط اقتصادی هس��تیم. نماینده مردم 
تهران، ری، ش��میرانات و اسلامشهر در مجلس با بیان اینکه 
مش��کلات امروز کشور ناش��ی از عدم اهمیت دولت به تولید 
و س��رمایه گذاری در بحث زیرساخت هاست، گفت: شکست 

کارخانج��ات و تولید نتیجه عدم اقدام  دولت و داش��تن امید 
واهی به بیرون مرزهاس��ت، در صورتی که تولید کلید اصلی 
اش��تغال، کاهش تورم و حفظ ارزش پول ملی است. وی بیان 
ک��رد: واردات بی رویه، قاچاق و مقابله ب��ا آن، ناهماهنگی در 
بخش های پایین دس��تی و اجرایی مدیریت تولید و صنعت، 
وج��ود پیچ و خم ه��ای اداری در اعطای مجوزه��ا، صادرات 
مواد خ��ام یا صادرات فل��ه ای، تکمیل س��رمایه گذاری های 
نیمه کاره و اهتمام به س��رمایه گذاری های جدید و تش��ویق 

سرمایه گذاری ها از موانع جهش تولید در کشور هستند.

آمادگیصندوقتوسعهملیبرایحمایت
ازبازارسرمایه

صندوق توس��عه ملی آمادگی خود را جهت سپرده گذاری در صندوق تثبیت 
بازار سرمایه اعلام کرد.

به گ��زارش فارس، این صن��دوق در زمینه اجرای مفاد تکالی��ف قانونی و به 
منظور حمایت و تقویت بازار س��رمایه آمادگی خود را جهت س��پرده گذاری در 

صندوق تثبیت بازار سرمایه اعلام کرد.
قرار است از منابع ریالی صندوق توسعه ملی سپرده گذاری در راستای حمایت 

از بازار سرمایه انجام شود.
همچنین در روزهای اخیر حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار گفته بود س��ازمان بورس و همچنین وزیر اقتصاد به طور جدی پیگیری 
نهایی ش��دن انتقال یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت 
بازار هس��تند. قطعا اجرای این مصوبه در ش��رایط فعلی بازار برای بازارگردانی 

مداوم همه نمادها و افزایش نقدشوندگی بازار اتفاق بسیار خوبی است.

توقفوبازگشایی
نمادهادربورسسلیقهاینیست

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار درباره توقف و بازگشایی 
نمادها در بورس گفت: نحوه توقف و بازگشایی نمادها در بورس سیستمی است 

و به صورت دستی یا تصمیم سلیقه ای انجام نمی شود.
به گزارش بازار س��رمایه ایران، سعید محمدعلیزاده درباره توقف و بازگشایی 
نماده��ا در بورس اظه��ار کرد: طبق قوانین در صورتی که قیمت پایانی س��هم 
در پن��ج روز معاملات��ی متوالی بیش از 20 درص��د افزایش یا کاهش یابد، نماد 
معاملاتی پس از یک س��اعت توقف دوباره ش��روع می ش��ود و اگر این توقف در 

ساعت آخر معاملات باشد نماد در روز بعد بازگشایی می شود.
وی افزود: همچنین در صورتی که قیمت پایانی در 15 روز معاملاتی متوالی 
بیش از 50 درصد افزایش یا کاهش یابد، نماد متوقف می شود و بورس مربوطه 
از ناش��ر درخواس��ت برگزاری کنفرانس اطلاع رس��انی می کند که ناشر تا 2روز 
کاری فرصت دارد پاس��خ سؤالات مطرح شده از س��وی تحلیل گران را بدهد و 

سپس نماد با محدودیت دامنه نوسان بازگشایی می شود.
مدیر نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس توضیح داد: یکی از نکات مهمی که 
فعالان بازار باید در نظر بگیرند اینکه، ممکن اس��ت روند قیمتی یک س��هم در 
چن��د روز متوالی بیش از 5 روز مثبت یا منفی بوده باش��د ولی طبق الگوریتم 
سیستم اگر به هر دلیل ازجمله ارسال اطلاعات با اهمیت نماد متوقف و دوباره 
بازگش��ایی شود، تعداد روزهای نوسان مثبت یا منفی قیمت سهام از زمانی که 

نماد بازگشایی شده است، در نظر گرفته می شود.
وی تأکی��د کرد: هیچ تفاوتی در مکانیزم توقف و بازگش��ایی نمادها به دلیل 
نوس��انات منفی یا مثبت در دس��تورالعمل های ذکر ش��ده و سیستم معاملاتی 
وجود ندارد و ملاک محاس��به سیس��تم، قیمت پایانی در لحظه، طبق سیستم 
معاملات و مقادیر آن با قیمت های پایانی هفته گذشته برای نوسان 20 درصد 
و قیمت پایانی 15 روز گذشته برای 50 درصد نوسان است و در صورت هرگونه 
توقف نماد در این بازه زمانی، قیمت آخرین بازگش��ایی، ملاک محاسبه نوسان 

خواهد بود.

سبدگردانهای
غیرمجازچگونهکلاهمانرابرمیدارند؟

یک کارش��ناس فعال در حوزه بورس گفت: برخی افراد با عنوان س��بدگردان 
به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند و بسیاری از افراد نیز بدون آگاهی به این 
س��ودجویان اعتماد می کنند، درحالی که سبدگردانی باید از سوی شرکت های 

رسمی انجام شود.
علی اروجلو در گفت وگو با ایس��نا اظهار کرد: در زمینه س��بدگردانی بورسی 
برخی شرکت ها به صورت رسمی و برخی به صورت غیررسمی فعالیت می کنند 
که شرکت های رسمی در شهرستان ها به عنوان نمایندگی دفتر مرکزی فعالیت 
می کنن��د و ب��ا توجه به توافق موجود در قرارداد فی مابین ش��رکت و ش��خص، 

سبدگردانی را در بازه زمانی مشخص و با یک مبلغ پایه انجام می دهند.
وی افزود: بر اس��اس بندی که در قرارداد گنجانده ش��ده، درصدی از س��ود 
حاصله متعلق به ش��رکت س��بدگردان اس��ت که این قیمت ها در شرکت های 

مختلف یکسان نیست و طبق توافق دوطرفه انجام می شود.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: کارگزاری هایی نیز در سطح شهر فعال 

هستند که سبدگردانی را با مجوز انجام می دهند.
اوروجل��و با بیان اینکه افرادی نیز هس��تند که به ص��ورت غیرقانونی و بدون 
مجوز، س��بدگردانی را انجام می دهند، اضافه کرد: برخی از این افراد به صورت 
غیررس��می و غیرقانونی و بدون داش��تن مجوز از س��ازمان بورس، سبدگردانی 
بورس��ی انجام می دهند ک��ه نمونه تبلیغات این اف��راد در آگهی های مختلف و 

همچنین سایت دیوار و شبکه های اجتماعی دیده می شود.
وی با اش��اره به اینکه مجوز سبدگردانی به ش��خص داده نمی شود و تنها به 
ش��رکت یا همان مجموعه دارای عنوان حقوقی ارائه می ش��ود، ادامه داد: برخی 
افراد س��ودجو با انجام س��بدگردانی به صورت غیرمجاز، تقاضای دریافت سود 
ب��الا نی��ز دارند و از طرفی با ترفندهای خاص گاها ی��ا خود را در ضرر احتمالی 
شریک نمی کنند یا درصد کمی از ضرر را تقبل می کنند. گاهی نیز ممکن است 
قراردادهای دس��ت نویس بین 2 طرف منعقد ش��ود که البته جنبه قانونی ندارد 
و مردم به س��بب ناآگاهی در دام این افراد گرفتار می شوند. این کارشناس بازار 
س��رمایه، تصریح کرد: حفظ و صیانت از نام کاربری و رمز عبور هر ش��خص بر 
عهده خود اوست و نباید این اطلاعات در اختیار شخص ثالث قرار گیرد چراکه 
در اختی��ار قرار دادن این اطلاعات به غیر، قطعا عواقبی هم دارد. اوروجلو ادامه 
داد: در مواردی متاسفانه اشخاص سرمایه خود را در اختیار این سودجوها قرار 
می دهند و سودجویان ماهانه مبالغی به عنوان سود به سرمایه گذار می دهند که 

تمامی این اقدامات اشتباه و غیرقانونی است.

روی خط خبر

حباب واقعیت ندارد 

پناه نقدینگی به بازار سرمایه 

سخن پایانی

پیمان مولوی، اقتص��اددان در گفت وگو با »روزگار 
معدن« و درباره ارزش س��هام ش��رکت های معدنی و 
فل��زی ایران در بازار س��رمایه گف��ت: تردیدی وجود 
ن��دارد که ارزش س��هام ش��رکت های ح��وزه معدن 
و صنایع معدن��ی ایران نس��بت به نمونه های مش��ابه 
خارجی بالاتر اس��ت ام��ا این موضوع بن��ا به دلایلی 
ایجاد ش��ده و درواقع در شرایط فعلی بازار ایران این 
موضوع طبیعی تلقی می ش��ود. درواقع بازار س��رمایه 
ای��ران دارای ویژگی های خاص خ��ود بوده که توجه 
ب��ه آنها برای هرگونه اظهارنظ��ری درباره این بازار یا 
مقایسه آن با بازارهای سرمایه سایر کشورهای جهان 

ضروری است. 
محدودیت تعداد شرکت های فعال در بازار سرمایه، 
رش��د نقدینگی در کش��ور و هجوم آن ب��ه این بازار، 
کم بودن تعداد ش��رکت های با بازده مناس��ب و قابل 
اطمین��ان، پیش بینی افزایش ت��ورم و... از جمله این 
موارد به ش��مار می رود ک��ه باید به  ط��ور جداگانه به 

بررسی هریک از این عوامل و تاثیر آنها پرداخت. 
ای��ن کارش��ناس اقتص��اد در ادام��ه اف��زود: تعداد 
ش��رکت های حاضر در بازار س��رمایه ای��ران محدود 
اس��ت و در عین حال این ب��ازار با موجی از نقدینگی 
روبه رو ش��ده است. در ش��رایطی که تعادل عرضه و 
تقاضا بر هم بخورد رش��د قیمتی ه��ر کالا، محصول 
یا حتی ارزش س��هام کاملا طبیعی تلقی می شود. از 
آنجایی که ش��رکت های بخش معدن و صنایع معدنی 
و به وی��ژه فلزی ه��ا در ای��ن س��ال ها بازده مناس��ب 
عملکردی از خود به نمایش گذاشته اند و کارشناسان 
نی��ز افق روش��نی را از ارزش محص��ول و آینده این 
صنای��ع پیش بینی کرده اند با اس��تقبال قابل توجهی 
روب��ه رو ش��ده اند. درنتیجه این رش��د تقاضا افزایش 

 به��ای س��هام ای��ن مجموعه ه��ا را به دنبال 
داشته است. 

محدودیت در انتخاب  �
مول��وی گف��ت: باوج��ود اینکه در س��ال 
گذش��ته و همچنین ماه های اخیر، کش��ور 
ت��ورم قابل توجهی را تجربه کرد اما بخش��ی 

از جامعه همچنان انتظار ت��ورم بالاتری را نیز دارند. 
همی��ن موضوع نیز باعث ش��ده هر ف��ردی به دنبال 
مسیری برای حفظ ارزش نقدینگی خود باشد. در این 
ش��رایط خرید سهام شرکت های توانمند و با ظرفیت 
بالا که در س��ال های اخیر حاش��یه سود مناسبی نیز 
داشته اند، گزینه مناس��بی برای حفظ ارزش سرمایه  
افراد به ش��مار می رود. در میان ش��رکت های بورسی 
ای��ران، ش��رکت ها بورس��ی و بخش فل��زی و به ویژه 
فولادی ها در این س��ال ها حاش��یه س��ود و عملکرد 
مناس��بی از خود ب��ه نمایش گذاش��ته اند که همین 
موضوع باعث ورود نقدینگی بیشتر برای خرید سهام 

این شرکت ها شده است. 
وی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: بخش قابل توجهی 
از فعالان بازار س��رمایه و به وی��ژه حقیقی ها امروز به 
این باور رس��یده اند که به سراغ سهام رشدمحور و با 
ظرفیت بالا و شاخص ساز بروند که این موضوع شامل 
حال چند شرکت بزرگ فولادی، معدنی، پتروشیمی 
و بانک ه��ا می ش��ود که در مجموع تع��داد محدودی 

دارند. 
اگر تعداد این شرکت ها در بازار سرمایه ایران بالاتر 
بود و تعداد گزینه های بیش��تری برای سرمایه گذاری 
در بازار س��رمایه وجود داش��ت ش��اهد ای��ن موضوع 
بودیم که رش��د قیمت سهام این مجموعه ها کیفیت 

مطلوب تری پیدا می کرد. 

انتظار افزایش تورم ادامه دارد �
مولوی در ادامه گفت: این روزها گزاره ای 
مبنی بر بالاتر بودن ارزش سهام شرکت های 
معدن و صنایع معدنی کشور حتی با احتساب 
دلار روز ش��نیده می شود و بر همین اساس 
اس��تدلال می ش��ود که ارزش این شرکت ها 
غیرواقعی بوده و درواقع دارای حباب اس��ت. درحالی 
ک��ه روی دیگر این گزاره پیش بینی افزایش نرخ دلار 
از بهای فعلی است. درواقع روی دیگر سکه بالا رفتن 
ارزش شرکت ها، بی ارزش شدن پول ملی است. نباید 
افراد حاضر در بازار بورس را عده ای کم س��واد و نادان 
فرض کرد که درکی از آینده ندارند. ش��اید بالا رفتن 
ارزش ش��رکت های حاضر در بازار س��رمایه به مفهوم 
پیش بینی رش��د نرخ ارز در ماه های آینده از س��وی 

افراد حاضر در این بازار است. 
وی اف��زود: کمتر ف��ردی در س��ال 96 پیش بینی 
می کرد ن��رخ دلار در س��ال 97 به 13 ه��زار تومان 
برس��د و بیان این پیش بین��ی به هیچ وجه قابل قبول 
نبود. حتی در س��ال 97 نی��ز برآورد دلار بیش از 20 
هزار توم��ان باورپذیر نبود اما تمامی این موارد پیش 
آمد. حال براساس آخرین آمار نقدینگی کل کشور و 
رش��د پایه پولی که بانک مرکزی آن را منتشر کرده، 
شرایط تورمی درحال افزایش قدرت بوده و مشکلات 
صادرکنندگان در بازگشت ارز نیز سیگنال عدم تعادل 
بیش��تر در زمینه ارز را به بازار روانه می کند. بنابراین 
در چنین ش��رایطی و در اقتص��ادی که درحال تولید 
مس��تمر نقدینگی بوده و درعین حال رشد اقتصادی 
ندارد و چش��م انداز اقتصادی مثبت��ی نیز برای آن به 
تصویر کشیده نشده است، بی ارزش شدن بیشتر پول 
ملی چندان دور از تصور نیس��ت. مولوی تاکید کرد: 

پس به جای نادان خواندن افرادی که به بازارس��رمایه 
ورود می کنند، بپذیریم که فعالان بخش کس��ب وکار 
و سرمایه گذاران فضای اقتصادی کشور را رصد کرده 
و حتی می توانند به پیش بینی به مراتب درس��ت تر از 

دولتمردان نسبت به آینده اقتصادی کشور برسند. 
پیش بینی یا کلی گویی  �

این اقتصاددان افزود: برخلاف اصطلاح رایج حباب 
بازار، معتقدم بازارها حباب نداش��ته و درحال حاضر 
ریال دچار حباب شده است. بازار سرمایه نیز همانند 
هر بازار دیگری دوره صعود و سقوط دارد و در دوران 
س��قوط نباید باعث ریسک گریز کردن افراد حاضر در 
بازار سرمایه شویم. پیش بینی دچار ریزش شدن بازار 
س��رمایه معادل پیش بینی بارش باران در فصل پاییز 
اس��ت. درواقع س��قوط جزو ذات بازار به شمار می رود 
اما تش��خیص زمان آن کار دشواری اس��ت. بنابراین 
بهتر است به جای چنین پیشگویی های کلی همانند 
ریزش بازار درباره دلیل آن صحبت ش��ود که نتیجه 

عملی نیز داشته باشد. 
راهکار برون رفت از شرایط موجود �

وی تاکید کرد: مش��کلات موجود در اقتصاد کشور 
و موج تورمی فعلی زمانی حل خواهد شد که اقتصاد 
تبدیل به اولویت اصلی کشور شود و تمام تصمیمات 
کشور براس��اس رشد اقتصادی کشور گرفته شود. در 
ای��ن حالت می توان ت��ورم را نیز کنترل کرد. رش��د 
اقتصادی با ایجاد ارتباط با کشورهای همسایه، ایجاد 
ضوابط مالی، کم ش��دن تحریم و اس��تفاده از نظرات 
علم اقتصاد نوین در تصمیم گیری های کلان کش��ور 
محقق خواهد ش��د. اما تا زمانی که رش��د اقتصادی 
تبدیل به اولویت اساس��ی در ایران نشود نمی توان به 

حل مشکلات فعلی امید داشت. 

ولید هلالات، کارش��ناس بازار سرمایه در گفت وگو 
ب��ا  »روزگار معدن« و در تش��ریح دلیل اصلی رش��د 
قابل توجه ارزش س��هام ش��رکت های فلزی و معدنی 
در بازار س��رمایه گفت: ارزش واقعی شرکت ها میزان 

تقاضا برای خرید سهام آنها را شکل می دهد. 
بنابراین بخش��ی از رش��د ارزش سهام شرکت های 
معدنی و فلزی وابس��ته به ارزش ذاتی این شرکت ها 
و ماهی��ت فعالی��ت آنها دارد. عوام��ل متعدد دیگری 
نیز طی ماه های گذش��ته رغبت به خرید س��هام این 

مجموعه ها را افزایش داده است. 
درنتیجه طبیعی اس��ت که در س��ایه رشد تقاضا، 
ارزش س��هام این شرکت ها افزایش یابد. در بازارهای 
بین المللی با رش��د ریس��ک های اقتصادی، تمایل به 
خری��د طلا افزای��ش می یابد. اما در ای��ران با افزایش 

ریس��ک های اقتص��ادی، ن��رخ دلار در بازار 
بیش��تر می شود. درنتیجه ارزش شرکت های 
مورد بح��ث ک��ه اغل��ب صادرات محور هم 
هستند، با رشد روبه رو می شود و بسیاری از 
صاحبان سرمایه به بازار سهام پناه می آورند. 
ای��ن  از رش��د ارزش  بنابرای��ن بخش��ی 

ش��رکت ها در ماه های گذشته ناش��ی از ورود سرمایه 
افراد به دلیل فرار از تورم بوده است؛ یعنی سهام مانند 

سپر تورمی عمل کرده است. 
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه اف��زود: در یک ماه 
گذشته اتفاقاتی دست به دست هم دادند تا درنهایت 

زمینه ریزش بازار سهام را فراهم کرد. 
ب��ا این وج��ود همچن��ان چش��م امید به س��مت 
ش��رکت های معدنی و فلزی دوخته ش��ده، چراکه از 

یک س��و نرخ فل��زات در بازارهای بین المللی 
تقوی��ت ش��ده اس��ت و از س��وی دیگ��ر، 
متاس��فانه همچنان ش��اهد رش��د نرخ دلار 
در بازار داخلی هس��تیم. در چنین شرایطی 
انتظار داریم ش��رکت های معدن��ی و فلزی 
 ک��ه درآم��د ارزی دارن��د، لیدر بازار س��هام 

باشند. 
وی تاکی��د ک��رد: با توجه ب��ه امید ب��رای تقویت 
کامودیتی ه��ا در بازار جهان��ی و با فرض ثبات ماندن 
ن��رخ ارز و همچنی��ن س��ود بانک��ی 15 درصدی در 
کشور، انتظار داریم سهام شرکت های معدنی و فلزی 
گزینه مناسبی برای سرمایه گذاری باشد. یعنی بازده 
مناس��ب تری را در مقایسه با س��ایر بازارهای موازی 

خود از آن صاحبان شان می کند. 

این کارش��ناس بازار س��رمایه در ادامه گفت: ما در 
بازار ایران ابزاری برای مهار تورم نداریم. درنتیجه در 
شرایط نابس��امانی اقتصادی که طی ماه های گذشته 
شاهد آن بودیم، سرمایه قابل توجهی به بازار سرمایه 

سراریز شد.
پس از ش��یوع کووید 19، موج عظیمی از بیکاری 
در کشور شکل گرفت و موقعیت های شغلی بسیاری 
از دس��ت رفت و در چنین ش��رایطی بسیاری به این 

بازار روی آوردند. 
در همی��ن ب��ازه زمان��ی ن��رخ دلار نی��ز رش��د 
قابل توجه��ی داش��ت؛ بنابراین رش��د بازار س��هام را 
نبای��د حبابی دانس��ت، بلکه یک جری��ان اقتصادی 
ش��کل  موج��ود  ش��رایط  تحت تاثی��ر   طبیع��ی 

گرفت. 

و  مع��دن  ح��وزه  ش��رکت های  س��هام  ارزش 
صنایع معدنی ایران نس��بت به نمونه های مش��ابه 
خارج��ی بالاتر اس��ت اما این موضوع در ش��رایط 
فعلی بازار ایران طبیعی تلقی می شود. محدودیت 

تعداد ش��رکت های فعال در بازار س��رمایه، رش��د 
نقدینگی در کش��ور و هجوم آن به بازار س��رمایه، 
ک��م بودن تع��داد ش��رکت های با بازده مناس��ب، 
پیش بینی افزایش تورم و... از جمله مهم ترین این 

دلایل به ش��مارمی رود. حتی در ش��رایطی که بازار 
س��رمایه با افت روبه رو شده، همچنان شرکت های 
معدنی و فلزی از وضعیت مناس��ب تری برخوردار 
هستند. در همین حال باید تاکید کرد رشد قیمت 

کامودیتی ه��ا در بازار جهان��ی و انتظار برای تداوم 
این شرایط و همچنین روند رو به رشد قیمت دلار، 
همچنان آینده این صنای��ع و ارزش بازاری آنها را 

روشن می کند. 
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